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سود بازرگانی واردات 
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قیمت خودرو

تاکید بر تسهیل پرداخت 
وام های خرد به مردم
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سرمقاله

ضرورت تامین زیرساخت 
مشاغل خانگی

از گذشته نیز بحث مشاغل 
خانگی در کشور مطرح بود 
چون ظرفیت های اشتغال 
کوچکــی داریــم و هزینه 
تامین کسب و کار در کشور بالا است و برای برخی 
از کسانی که تمایل دارند خود بتوانند کارهایی را 
انجام بدهند و کســب درآمد کنند، مسیر خوبی 
است. دولت به همین کار توصیه داشت. کارهای 
مربوط به صنایع دستی و هنرهای بومی و ابداعات 
و اختراعاتی که افراد می توانند خود داشته باشند و 
امکان پیگیری این کارها در خارج از خانه به دلیل 
پر هزینه بودن و نیاز به سرمایه بالا ممکن نیست. 

از سوی دیگر...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس بازار کار

متن کامل  د ر صفحه 3

4

آغاز ارائه فعالیت اینترنت 
ماهواره ای با پذیرش 

قوانین ایران

چهار هزار میلیارد تومان تسهیلات به مشاغل خانگی اختصاص یافت

ایجاد سکوهای فروش مجازی برای مشاغل خانگی
صفحه3
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ساخت  سالانه  یک میلیون  مسکن  برای  کارگران
وزیر  کار  خبر  داد:

وزیر ارتباطات و فنــاوری ارتباطات گفت: در پروژه 
فیبر نوری، سرعت های ۸۰ برابری به مردم می دهیم و 
به زودی تمامی شهرهای بعضی از استان ها که اسامی 
آن ها اعلام می شود، از سرعت های نزدیک به ۱۰۰۰ 
مگابیت بر ثانیه برخوردار می شوند. عیسی زارع پور 
در حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران در 
پاسخ به سوالی درباره علت کاهش سرعت اینترنت 
اظهار داشت: برای این ادعا باید شاهد و منطق داشته 
باشید. سرعت اینترنت هر ماه توسط مراجع اعلام 
می شود. وی افزود: من بارها اعلام کردم تنها راه حل 
اساسی افزایش سرعت اینترنت در کشور، نوسازی 
زیرســاخت های ارتباطی، به ویژه زیرساخت های 
ارتباطی ثابت است. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با بیان اینکه پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها 
در سراسر کشور به مرور اجرا می شود، عنوان کرد: 
تاکنون این کار در ۹۰ شــهر از ۲۰۰ شهر به پایان 
 iranfttx.ir رسیده اســت که با مراجعه به نشانی
شهرهای تحت پوشش قابل مشــاهده است. زارع 
پور با تاکید بر اینکه ســرعت ۸۰ برابری اینترنت 
در اختیار مردم قرار می دهیــم، ادامه داد: به زودی 
تمامی شهرهای استان هایی که اسامی آن ها اعلام 
می شود، از سرعت های نزدیک به ۱۰۰۰ مگابیت بر 
ثانیه برخوردار می شوند و اگر این اتفاق بیفتد، سرعت 
اینترنت همراه هم ارتقاء پیــدا می کند. وی افزود: 
حتی اگر نسل چهارم هم بخواهد حداکثر سرعت را 
در اختیار مشترکان قرار بدهد، باید با فیبر نوری باشد 
که این کار بزرگ زیرساختی، به زمان نیاز دارد و با 
پیگیری هفتگی به سرانجام نمی رسد. وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات تصریح کرد: کمیسیون مقررات 
رادیویی مخابرات، شرکت اســتارلینگ را مکلف 
کرده که برای ارائه خدمات خود در خاک جمهوری 

اسلامی ایران الزامات ایران...

اجتماعی

مدیرکل دفتر توانمندســازی خانواده و بانوان 
سرپرست خانوار سازمان بهزیستی از هدایت ۱۴ 
هزار بانوی سرپرست خانوار مبتلا به بیماری های 
صعب العلاج تحت پوشش خدمات این سازمان به 
صندوق حمایت از بیماران خاص و صعب العلاج 

خبر داد.
نرجس خاتون اسعدی در این باره اظهار کرد: ۲۷۷ 
هزار زن سرپرســت خانوار با بعد خانواری ۶۱۶ 
هزار نفر تحت پوشش سازمان بهزیستی هستند. 
باتوجه به اینکه زنان سرپرســت خانوار علاوه بر 
نقش  مادری، نقش پدری را هــم ایفا می کنند، 
فشار بر جسم و روان این افراد در مقایسه با زنان 
دیگر بیشــتر و بالطبع نیاز به کمک هزینه های 

درمان در آنها نیز بیشتر خواهد بود.
وی در همین راســتا با اشــاره به اجرای برنامه 
سلامت جسمی زنان سرپرســت خانوار تحت 
پوشــش به عنوان یکــی از فعالیت های اصلی 
دفتر، بیان کرد: با توجه به اهمیت سلامت بانوان 
سرپرست خانوار تحت پوشــش به عنوان تنها 
سرپرست خانواده، هر ســاله اعتباری از سوی 
بهزیستی کشور به استان ها به عنوان کمک هزینه 

سلامت جهت تشــخیص و درمان بیماری های 
بانوان اختصاص می یابد.

وی افزود: همچنین بــه منظور ارتقای وضعیت 
سلامت بانوان سرپرســت خانوار تحت پوشش 
تفاهم نامه همکاری با معاونت بهداشــت وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی به مدت ۲ 

سال منعقد شده است.
اسعدی در پاســخ به این ســوال که باتوجه به 
راه اندازی صنــدوق حمایــت از بیماران خاص 
و صعب العــلاج، در حــال حاضر چــه تعداد از 
مددجویان در این صندوق عضو هستند، توضیح 
داد: حدود ۱۴ هــزار بانوی سرپرســت خانوار 
مبتلا به بیماری های صعب العلاج تحت پوشش 
خدمات این سازمان هســتند که طی مکاتبات 
متعدد با بهزیســتی اســتان ها هدایت آنان به 
صندوق حمایت از بیمــاران صعب العلاج مورد 

تأکید قرار گرفته است.
به گفته وی، سرطان برست، سرطان دهانه رحم، 
سرطان روده، فشار خون بالا و دیابت بیشترین 
شیوع بیماری های میان زنان سرپرست خانوار 

تحت پوشش سازمان است.

وزیر آموزش و پرورش معتقد است که اکنون گزارشی 
درباره کلاس خالی از معلم در کل کشــور نداریم. 
رضامراد صحرایی با حضــور در برنامه »صف اول« 
شبکه خبر ســیما، درباره کلاس خالی از معلم در 
کشور، اظهار کرد: اکنون گزارشی درباره کلاس خالی 
از معلم در کل کشور نداریم. چهار هفته کلاس های 
ما معلم واقعی خود را نداشتند اما در ادبیات آموزش و 
پرورش کلاس خالی با کمبود معلم دو حرف متفاوت 
است چراکه تمام نیروهای آموزش و پرورش معلم 
هستند. در جاهایی که معلم نداشتیم کارشناسان 
ادارات آموزش و پرورش و معاونین و مدیران کلاس 

را دنبال می کردند تا معلمان جدید ملحق شوند.
وی تاکید کرد: مطابق آمار ما، بعــد از اعلام نتایج 
آزمون های اســتخدامی کلاس خالــی از معلم در 
کشور نداریم و اگر جایی هست پیگیری می کنیم. 
به گزارش مدیران کل آموزش و پرورش و روســای 
آموزش و پرورش اعتماد کنــم یا به تلفن هایی که 

می شود؟
وزیر آموزش و پرورش درپاسخ به سوال مجری برنامه 
مبنی بر اینکه در خلال این برنامه خانواده ها با تماس 
با صداسیما اعلام کردند که کلاس بچه هایشان معلم 
ندارد، گفت: واقعیت این است که من بالاخره باید 
به گزارش مدیران کل آموزش و پرورش و روســای 
آموزش و پرورش اعتماد کنــم یا به تلفن هایی که 

بعضا می شود؟.
صحرایی یادآور شــد: ما قریب به ۶۰۰ هزار کلاس 
درس داریم، بر فــرض اینکه آمار ارائه داده شــده 

درست باشد و ۲۰ هزار کلاس درس ما در چهار هفته 
اول مهرماه معلم نداشته باشند هم تعداد این کلاس 
ها چند درصد کل کلاس های ما می شــود؟. با این 
حال معلم آن ۲۰ هزار کلاس درس هم تامین شد. 
این مواردی که می گویند کلاس درس خالی از معلم 
است را حتما ما پیگیری می کنیم. با این حال خانواده 
ها نیز می توانند با آموزش و پرورش شهر خود تماس 

بگیرند و این مساله را اعلام کنند.
وی در پاسخ به ســوال دیگر مجری برنامه مبنی بر 
اینکه آیا افرادی که تمــاس می گیرند و می گویند 
کلاس درس فرزندانشــان خالــی اســت، خلاف 
واقع صحبت می کنند؟، بیان کرد: من گزارشــی از 
مدیران کل آموزش و پرورش کشور درباره کلاس 
خالی از معلم ندارم. برخی جاها می گویند که برای 
مثال درس فلسفه و منطق ما هنوز معلم ندارد. در 
این شــرایط گاهی معلمان دیگری باید دروس دو 
واحدی و یا چهار واحــدی را تدریس کنند چراکه  
ما یک معلم را برای یک درس دو واحدی استخدام 
نمی کنیم. با این حال اما ضریب دادن به اینکه کلاس 
 درسی در جایی از کشور خالی از معلم است، به نظر

 غیر معقول می آید.
وزیر آموزش و پرورش در ادامه سخنان خود با طرح 
این پرسش که آیا این کســری معلم ناگهان ایجاد 
شده است؟. یادآور شد: کسری ما بیش از ۲۰۰ هزار 
معلم است. مساله خشکاندن ریشه این کمبود است. 
هرکســی در هر نقطه ای از ایران که می گوید معلم 

ندارد را به ما اعلام کنید، پیگیری می کنیم.

رئیس سازمان سینمایی کشــور با بیان اینکه 
دولت وام هــای خوبی در اختیار ســینماداران 
گذاشــته اســت، گفت: به کســانی که سینما 
می ســازند وام هایی بــا تنفس ۲ ســاله تعلق 

می گیرد.
محمد خزاعی ظهر در جمع خبرنگاران شیراز در 
خصوص وضعیت سینماهای قدیمی در خیابان 
زند شیراز و برنامه دولت برای احیای آن ها گفت: 
نه تنها در شــیراز، بلکه در خیلی از شــهرهای 
دیگر، دولت مستقیم ورود کرده و وام های خوبی 
را در سال های گذشــته در اختیار سینماداران 

گذاشته است.

رئیس سازمان سینمایی کشــور با بیان اینکه 
همچنین بند قانونی برای حمایت از این سینماها 
در برنامه ششم توسعه مصوب شد، افزود: انجام 
این کارها از ســوی دولت باعث شــد تا بخش 
خصوصی هم وارد گود شده و شاهد رونق امروز 

سینماها هستیم.
وی اظهار کرد: در حال حاضر بودجه های عمرانی 
ما قطع شده اســت اما به کسانی که سینما می 
ســازند، وام هایی تعلق می گیرد که تا ۲ســال 
تنفس دارند و این نشان دهنده تلاش دولت در 
این زمینه بوده که باعث ترغیب بخش خصوصی 

به ورود به مساله مهم سینما شده است.

ستاد ملی زنجیره پوشاک ایرانی اسلامی تلاش دارد 
ضمن مرتفع کردن خلاءهای موجود در حوزه تولید 
و توزیع پوشاک ایرانی اسلامی، جلوی هر نوع رانت و 
تهاجم اقتصادی و فرهنگی در حوزه پوشاک را بگیرد؛ 
اتفاقی که باید چند ماهی منتظر باشیم تا آثار آن را 
مشاهده کنیم. یکی از نمادهای بسیار مهم در معرفی 
فرهنگ و هنر هر ملتی، پوشاک مردم آن سرزمین 
است؛ درواقع پوشاکی که زنان، مردان و حتی کودکان 
از آن استفاده می کنند دارای نمادهایی آشکار و پنهان 

است که معرف فرهنگ آن مردم است.
به این صورت اســت که در هر گوشــه و کنار کشور 
خودمان نیز شاهد انواع گوناگونی از لباس ها هستیم 
که توسط مردم هر قوم و قبیله ای با رنگ ها و طرح های 
متنوع استفاده می شود تا نشان دهنده هنر و فرهنگ 
مردمی باشد که لباس خود را بر اســاس آب و هوا، 
منطقه جغرافیایی، تمکن اقتصادی و آموزه های هنری 
و فرهنگی خاص خود طراحی کرده اند. به این ترتیب 
می توان به این نتیجه رسید که در پشت هر لباسی که 
در طول تاریخ مورد استفاده نوع بشر قرار می گرفته، 
فکر و ایده ای وجود داشته است. همان گونه که امروز 
هم طراحان لباس، گروهی از هنرمندان کشورمان 
هستند که بر اساس ایده و تفکری، لباس هایی مردانه، 

زنانه و کودکانه طراحی و به بازار عرضه می کنند.
نکته قابل توجه آن اســت که در شــرایط فعلی که 
موضوع عفاف و حجــاب زنان و مردان کشــورمان 
مورد هجمه های فرهنگی دشــمنان قرار گرفته و از 
این منظر، آسیب های زیادی متوجه فرهنگ اصیل 
ایرانی اسلامی ماست، ضرورت توجه طراحان پوشاک 
به آموزه های طراحی بر این مبنا ضرورت صد چندان 
پیدا کرده و از سوی دیگر ترویج و گسترش طرح های 
مبتنی بر عفاف و حجاب، توجه ویژه مســئولان امر 
را می طلبد تا این نوع لباس ها جــای خود را در بازار 
پوشاک نهادینه کرده و مورد استفاده مردم قرار گیرد.

در حالی که بســیاری از تولیدکنندگان محصولات 
عفاف و حجاب با مشکلاتی در تولید و عرضه مواجه 
هستند، مســیر برای انواع تهاجم های اقتصادی و 

فرهنگی همچنان باز است؛ از ماجرای قاچاق پوشاک 
گرفته تا تولید لباس در داخل کشــور و عرضه آن با 
ویژند خارجی! وقتی چرایی عرضه تولیدات داخلی 
با ویژند خارجی را از تولیدکنندگان پوشــاک جویا 
می شویم، با پاسخ های قابل تأملی مواجه می شویم؛ از 
جمله صنیعی، یکی از تولیدکنندگان پوشاک، در این 
باره می گوید: بخشی از مصرف کنندگان از تولیدات 
خارجی استقبال بیشتری می کنند و همین موضوع 
باعث شــده که فروشــندگان از ما بخواهند بر روی 

تولیدات خود، مارک خارجی بزنیم!
این در حالی اســت کــه تولیدکننــده دیگری که 
می خواهد نامش فاش نشــود، در ایــن باره توضیح 
می دهد: بعضی از تولیدکنندگان در منزل شخصی و 
یا کارگاه هایی به کار تولید مشغول هستند که از نگاه 
دولتی مخفی مانده است. این دسته از تولیدکنندگان 
برای فــرار از مالیات، از ویژند خاص خود اســتفاده 
نمی کننــد و ترجیح می دهند نامشــان در صنعت 
تجاری ثبت نشــود تا مالیاتی بابــت تولیدات خود 
پرداخت نکنند. نکته قابل توجه در این میان آن است 
که تولیدکنندگان در صورت ثبت ویژند خاص خود، 
می توانند از حمایت های دولتی بهره مند شــوند، در 
حالی که ترس از پرداخت مالیات باعث می شــود از 
بسیاری امکانات و تسهیلات بی بهره بمانند، ضمن 
آنکه آسیب جدی نیز به اقتصاد و فرهنگ جامعه وارد 
می کنند. این موضوع نکته ای است که مجید امامی، 
مسئول کارگروه مد و لباس کشــور، نیز به آن اشاره 
کرده و می گوید: یکی از مهمترین عرصه های تهاجم 
اقتصادی، ماجرای قاچاق لباس است و در عین حال 
متأسفانه شاهد هستیم که پوشاکی در داخل کشور 
تولید می شود اما ویژند خارجی بر آن درج شده است.

نکته قابل توجه آن است که ستاد ملی زنجیره پوشاک 
ایرانی اســلامی تنها به کارگروه مد و لباس مربوط 
نیســت و علاوه بر این کارگروه، بنیاد برکت و  ستاد 
اجرایی فرمان امام خمینی )ره( نیز عضو این ســتاد 
هستند تا عملیاتی گسترده در سطح کشور در حوزه 

پوشاک اتفاق بیفتد.

ســخنگوی وزارت خارجه گفت: نخست وزیر 
رژیم کودک کش صهیونیســتی اعلام کرد که 
ارتش اســرائیل، با اخلاق ترین ارتش دنیاست! 
جنایات صهیونیســت ها در غزه یک نسل کشی 

آشکار است.
ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه با 
انتشــار تصاویری از جنایات صهیونیست ها در 
غزه به کودک کشــی این رژیم واکنش نشــان 
داد و در صفحه شخصی خود در فضای مجازی 
نوشــت: این تصاویر، نمونه ای بسیار کوچک از 
جنایات ارتش جنایتکار رژیم صهیونیستی در 
نوار غزه است. نخســت وزیر رژیم کودک کش 

صهیونیســتی دیروز اعــلام کرد کــه ارتش 
اسرائیل، با اخلاق ترین ارتش دنیاست! جنایات 
صهیونیســت ها در غزه یک نسل کشی آشکار 

است.
گفتنی اســت، حداقل هفتاد درصد شــهدای 
فلسطینی از مردم و شهروندان غیر نظامی شامل 
زنان و کودکان هستند و بر همین اساس است که 
اقدامات رژیم صهیونیستی بنا به گفته سازمان 
ها و مجامع بین المللی »نســل کشی« و نقض 
فاحش حقوق بشر به حساب می آید و باید هرچه 
سریعتر متوقف شده تا امکان ارسال کمک های 

بشردوستانه فراهم شود.

رئیس مرکز پژوهش های مجلــس، گفت: باید هر 
چه فریاد داریم بر سر آمریکا بکشیم و اسرائیل غده 
سرطانی است که جز ریشه کنی و نابودی، درمانی 
برای آن وجــود ندارد. به گزارش فارس، نشســت 
تخصصی با عنوان »جنایات رژیم صهیونیســتی 
در آینه عدالت« با حضور بابــک نگاهداری رئیس 
مرکز پژوهــش های مجلس، مســئولانی از هلال 
احمــر، وزارت امور خارجه، نماینــده کلیمیان در 
مجلس شورای اسلامی، فعالان فلسطینی و اعضای 
هیأت علمی دانشگاه ها، با هدف راهکارهای علمی 
و کاربــردی حقوقی بــرای توقف جنایــات رژیم 

صهیونیستی در غزه برگزار شد.
نگاهداری در این نشست با ابراز امیدواری نسبت به 
اینکه گفت و شنودهای این نشست منجر به ارائه 
راهکارهای تخصصی برای مقابله با رژیم اشــغالگر 
شود، اظهار کرد: چندین دهه ظلم تاریخی به مردم 
فلســطین، واقعیتی انکارناپذیر است. رئیس مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه 
باید ریشه جنایات امروز صهیونیست ها را به صورت 
سریالی در گذشته جست وجو کرد، یادآور شد: این 
ظلم در پی استقرار گروه های صهیونیستی در اراضی 
کشور فلسطین و براساس تصمیمات انگلیسی ها 
و آمریکایی ها در نیمه قرن بیســتم صورت گرفته 
است در حالیکه این مستقر شدن صهیونیست ها در 
اراضی فلسطینی خارج از قوانین بین الملل و موازین 

اخلاقی بوده است.
نگاهداری توضیح داد: شــاید رخدادهایی قبل از 
طوفان الاقصی، مانند هتک حرمت به مسجدالقصی 
در روزهای نزدیک به این عملیات، یا اقدامات تندی 
که راســت گرایان افراطی صهیونیستی علیه مردم 
فلسطین انجام دادند، یا وعده تبادل اسرا که عملی 
نشد، به رنج تاریخی فلسطینیان دامن زد و خشم 
مردم را در پی داشــت. وی با تأکید بر اینکه آنچه 
در غزه از ســوی رژیم صهیونیســتی رخ می دهد، 
نسل کشی است، ادامه داد: آنچه در رسانه های دنیا 
شاهدیم، این اســت که این رژیم غاصب، هر چقدر 

بخواهد، نمی تواند جنایات خود را در غزه توجیه کند.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس با بیان اینکه جنگ 
هم شرافتی دارد، گفت: نوع رفتار و نوع نسل کشی که 
صهیونیست ها در غزه انجام می دهند، نشان می دهد 
که آنان خارج از شرافت انسانی رفتار می کنند، هر 
چند از ابتدا هم در سنگر انسانیت نبودند، اما آخرین 
سنگر انسانیت که همان شرف است را نیز از دست 

داده اند.
نگاهداری با بیان اینکه در جنگ طرف متخاصم باید 
شرف داشته باشد، تصریح کرد: اقدامات جنایت بار 
رژیم صهیونیســتی به نحوی است که در حقیقت 
شرافت را از دست داده و در ادامه غربی ها هم در برابر 
کودک کشی و جنایات رژیم صهیونیستی سکوت 
می کنند که خلاف انســانیت است، چراکه اگر این 
رژیم بویی از شرافت برده بود، به طور قطع نباید برق، 
آب و انرژی را از مردم غزه دریغ و بیمارســتان ها را 

بمباران می کرد.
وی ادامه داد: اما همگان دیدند که صهیونیست ها 
عاری از شرافت، در روزهای گذشته به هر جنایتی 
دســت زدند. رئیس مرکز پژوهش های مجلس به 
حمایت های استکبار جهانی و استاندارهای دوگانه 
غربی ها در مواجهه با جنایاتی بسیار کوچکتر از آنچه 
در غزه رخ می دهد، اشاره کرد و افزود: همانطور که 
امامین انقلاب می گفتند باید هر چه فریاد داریم بر 
سر آمریکا بکشیم و اسرائیل غده سرطانی است که 
جز ریشه کنی و نابودی، درمانی برای آن وجود ندارد.
نگاهداری با اشــاره به اینکه فلسطین، طبق گفته 
امام خمینی )ره(، پاره تن جهان اسلام است، افزود: 
اگر به ســنت های الهی اعتقاد داشته باشیم، خون 
مظلوم بر زمین نمی ماند و حتمــا خون مظلومان 
فلسطینی باعث فروپاشی اسرائیل خواهد شد. وی 
با اشاره به شــهادت بیش از هفت هزار فلسطینی 
در غزه، بیان کرد: به نظر من عاشورا و کربلای امروز 
جهان اســلام در غزه شــکل گرفته و الآن هزاران 
 علی اصغر در خون خــود غلتیده اند و صدها خمیه 

آتش گرفته است.

2۷۷هزار زن سرپرست خانوار تحت پوشش بهزیستی

کسری 2۰۰ هزار معلم

جنایات صهیونیست ها در غزه یک نسل کشی آشکار است

غده سرطانی اسرائیل درمانی جز ریشه کنی ندارد

سياسیفرهنگی 

اعطای وام به سینماداران با تنفس 2 ساله  

رفع خلاءهای تولید و توزیع پوشاک ایرانی اسلامی



اقتصاد2
ایران

پیگیری تحقق ســاخت یک 
میلیون مسکن کارگری 

وزیر کار گفت: در جلســه آتی شورای عالی 
کار به دنبال این هستیم که در حوزه مسکن 
کارگری با دعوت از همکارانمان از بانک های 
عامل و وزارت راه و شهرســازی ساخت یک 

میلیون مسکن کارگران را دنبال کنیم.
صولــت مرتضوی وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی در حاشــیه نشست هفتگی هیات 
دولت، در توضیح جلســه اخیر شورای عالی 
کار گفت: درباره دستمزد کارگران، قانونگذار 
تکلیف را مشخص کرده که شورای عالی کار 
به چه نحوی حداقل حقوق را تعیین کند، ما 
هم بر همین اساس حداقل حقوق را مشخص 

کردیم.
وی ادامه داد: ما حداقل حقوق را مشــخص 
کردیم نه حداکثر را. لذا توافقات بین کارگری 
و کارفرمایی هر چه باشد مورد تایید وزارتخانه 
هم است. مرتضوی افزود: البته توافقات بین 
کارگــر و کارفرما درباره حقوق و دســتمزد 

هرچه که باشد مورد تایید ما است.
وزیر کار خاطرنشان کرد: در جلسات شورای 
عالی کار ۳ نفر از نمایندگان کارگران حضور 
دارند و ممکن اســت نظرات متفاوتی داشته 
باشند. خروجی جلسه آن مباحثی نبود که در 

فضای مجازی منعکس شد.
مرتضوی گفت: در جلســه آتی شورای عالی 
کار به دنبال این هســتیم که اگر بشــود در 
حوزه مسکن کارگری با دعوت از همکارانمان 
از بانک های عامل و وزارت راه و شهرســازی 
ساخت یک میلیون مسکن کارگران را دنبال 
کنیم. وی همچنین درباره میزان اســتقبال 
مردم از طرح کالابــرگ الکترونیکی عنوان 
کرد: اســتقبال از کالابــرگ الکترونیکی در 
حال افزایش اســت و تعداد فروشــگاه ها به 
حدی رســیده است که هر مشــتری در هر 
 منطقه ای امکان دسترســی به مراکز فروش 

کالاها را دارد.

توقــف روند کاهشــی قیمت 
خودرو

رئیس اتحادیه فروشــندگان خودرو تهران 
گفت: از ۲۰ اردیبهشــت ماه کاهش قیمت 
خودرو شــروع شــد که تا پایان شهریور هم 
ادامه داشــت امــا از مهر مــاه به این ســو 
 قیمت خــودرو ۱۰ تــا ۱۵ درصــد افزایش 

یافته است.
سعید موتمنی در مورد وضعیت بازار خودرو 
اظهار کــرد: بازار خودرو نســبت بــه اخبار 
بسیار حساس اســت و اخبار منفی و مثبت 
بر این بــازار اثر خود را می گــذارد؛ بر همین 
اســاس هم به دلیــل نوســانات ارزی، عدم 
واردات و عرضه خــودرو منطبق با انتظارات 
و محدودیت عرضه خودروهای داخلی، روند 
کاهشــی قیمت خودرو که از ۲۰ اردیبهشت 
 ماه شــروع شــده بود از مهر ماه به این ســو 

متوقف شد.
رئیس اتحادیه فروشندگان و نمایشگاه داران 
خودرو تهران افزود: در واقع از ۲۰ اردیبهشت 
تا شهریور ماه قیمت خودرو میانگین ۱۵ تا ۳۰ 
درصد کاهش یافته بود امــا از مهر ماه به این 
طرف قیمت خودرو به طور متوسط ۱۰ تا ۱۵ 

درصد افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه بــازار خودرو همچنان راکد 
اســت، گفت: البته از مرداد ماه به این طرف 
عرضه خودرو محدود شد و شرکت ها خودروی 
کمتری به بازار تزریق کردند که همین امر از 
جمله عوامل اصلی توقف روند کاهشی قیمت 

خودرو محسوب می شود.
موتمنی تصریح کرد: به عنوان نمونه خودروی 
کوییک ۲۰ اردیبهشــت مــاه ۳۸۵ میلیون 
تومان بود که تــا ۳۳۸ میلیــون تومان هم 
پایین آمد اما قیمت این خــودرو هم اکنون 
 R ۳۴۶ میلیون تومان شده اســت. کوییک
اردیبهشــت ماه ۴۰۰ میلیون تومان معامله 
شــد اما در ادامه ۳۴۲ میلیون تومان شــد و 
هم اکنون ۳۵۰ میلیون تومان قیمت خورده 

است.
رئیس اتحادیه فروشندگان و نمایشگاه داران 
خودرو تهران گفــت: قیمت خودروی رانا که 
اردیبهشــت ماه ۶۴۰ میلیون تومــان بود تا 
۴۹۳ میلیون تومان هم کاهش یافت اما هم 
اکنون ۵۲۰ میلیون تومان شده است. دنا توربو 
دستی هم ۸۲۴ میلیون تومان بود که تا ۷۴۲ 
میلیون تومان پایین آمــد و هم اکنون ۷۹۵ 

میلیون تومان است.

اخبار

ســخنگوی دولت گفت: 
از جملــه مصوباتی که در 
جلسه دولت صورت گرفت، 
صفر شدن سود بازرگانی 
کالاهــای اساســی بود تا 
هزینه واردات کالاهای اساسی یا دانه های روغنی 
مورد نیاز برای کشاورزان وکارخانه های تولید روغن 
کاهش یابد. به منظور جبران ناترازی در تولید گاز 
طبیعی و حمایت از جذب ســرمایه گذاری، دولت 
مصوبه ای را داشت تا سرمایه گذاران به این بخش 
ورود کنند و از مشوق ها اســتفاده کنند تا بتوان با 

تولید گاز بیشتر، تولید و مصرف گاز تراز شود.
سخنگوی دولت گفت: رسیدگی به کلیات بودجه سال 
۱۴۰۳ از روز )دهم آبان ماه( در دولت آغاز شد. علی 
بهادری جهرمی در جمع خبرنگاران با گرامیداشت 
روز نوجوان اظهار داشت:  بررسی برنامه هفتم توسعه 
در مجلس رو به پایان می رسد و به نوعی شاکله کلی 

برنامه در مجلس مشخص می شود.
وی افزود: رســیدگی به کلیات بودجه سال ۱۴۰۳ 
از امروز در دولت آغاز شد و در دستور کار خود قرار 
دارد تا به محض نهایی شدن برنامه هفتم توسعه در 
مجلس شورای اسلامی، امکان تصمیم گیری نهایی 

درخصوص کلیات بودجه در دولت فراهم باشد.
ســخنگوی دولت بیان کرد: مباحثی از قبل انجام 
شده اســت تا بتوان در ســریع ترین زمان، بعد از 
تصویب برنامه توسعه، کلیات لایحه بودجه را تقدیم 
مجلس شــورای اســلامی کنیم. بهادری جهرمی 

گفت: مطابق اصلاحی که در آیین  داخلی مجلس در 
سال گذشته صورت گرفت دولت باید در دو مرحله، 
بودجه ۱۴۰۳ را تقدیم کند اول بخش کلیات و بعد 
جزئیات. به همین دلیل جلسه امروز دولت از ابتدای 
بامداد و ســاعت ۶ صبح آغاز به کار کرد و حدود ۴ 
ســاعت به طول انجامید که بیشتر جلسه به طرح 

و بحث پیرامون کلیات بودجه اختصاص داشت.
وی با بیان اینگه دولت رویکردهای کلانی را در کلیات 
بودجه دارد، گفت: به طور طبیعی اساســی ترین و 
اصلی ترین اهــداف حمایت موثر از تولیــد و ایجاد 
زیرساخت های لازم مالی و بودجه ای به منظور امکان 

تحقق رشد اقتصادی مناسب در سال ۱۴۰۳، ایجاد 
اشتغال و اشتغال زایی مناســب، مهار تورم و کاهش 
تورم که به بهبود وضعیت معیشت مردم کمک کند 
و همچنین اصــلاح ناترازی هایی کــه در نظام های 
بودجــه ای، مالی و بانکی و حوزه هــای انرژی که در 

سال ها و دهه های گذشته با آن مواجه بودیم، است.
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: محورهای اصلی 
کلیات لایحه بودجه نیز در این جلســه به تفصیل 
مورد بحث و بررســی قرار گرفت و دولت سلســله 
جلساتی را به منظور بررسی کلیات بودجه خواهد 
داشت. اکنون جلســات کمیته ها و کمیسیون ها 

در حال برگزاری همزمان با صحن دولت اســت و 
جلسات آتی را به کلیات خواهیم پرداخت.

بهادری جهرمی بیان کرد: از جمله مصوباتی که بعد از 
بررسی مرحله اول کلیات بودجه در دستور کار دولت 
قرار گرفت به دو مصوبه اشاره می کنم. مصوبه نخست، 
کنترل قیمت کالاهای اساسی در بازار و جلوگیری از 
افزایش کالاهای اساســی و کالاهایی که در زنجیره 
تولید این کالاها قرار دارند، بــود.  وی تصریح کرد: 
دولت موافقت کرد که سود بازرگانی کالاهای اساسی 
اعم از روغن، انواع روغن، روغن پالم و دانه های روغنی 
صفر باشد و از ابتدای سال این محاسبه صفر منظور 
شود تا در واردات مواد اولیه مورد نیاز برای تولید این 
محصولات و یا دانه هایی که مورد مصرف تولید صنعت 
روغنی و یا کشاورزی قرار می گیرند کاهش هزینه یا 

کنترل تورم هزینه های آنها را داشته باشیم.
ســخنگوی دولت ادامه داد: مصوبــه دیگر هیات 
وزیران این بود که با توجه به اینکه به فصل  سرما و 
اوج مصرف گاز نزدیک می شویم سلسله اقدامات و 
تصمیماتی در این زمینه اتخاذ شود. بهادری جهرمی 
خاطرنشان کرد: دولت در جلسه امروز به منظور رفع 
ناترازی در تولید صنعت گاز طبیعی و حمایت موثر 
از جذب سرمایه گذاری در این حوزه، مشوق هایی 
را تصویب کرد تا امکان ســرمایه گذاری در حوزه 
تولیــد و گاز طبیعــی فراهم شــود. وی افزود: در 
بخش تاسیســات مختلف، حوزه افزایش تولید و 
افزایش بهره وری مشــوق هایی پیش بینی شده تا 
ســرمایه گذاری اقتصادی تر باشــد و در زمان اوج 
مصرف گاز در کشور کمک کار تراز و ایجاد تراز در 

تولید و مصرف گاز باشد.

سخنگوی دولت:

سود بازرگانی واردات کالاهای اساسی صفر شد 

تولید روزانه نفت به ۳ میلیون و 
۴۰۰ هزار بشکه رسید

وزیر نفت با اشاره به اقدامات صورت گرفته از 
ابتدای این دولت بــرای افزایش میزان تولید 
نفت، خاطرنشان کرد: تولید روزانه نفت از ۲ 
میلیون و ۲۰۰ هزار بشــکه به روزانه حدود 
۳ میلیــون و ۴۰۰ هزار بشــکه افزایش پیدا 

کرده است.
علی اوجی در حاشیه جلسه هیئت دولت و در 
جمع خبرنگاران، بیان کرد: درشــروع دولت 
تولید روزانه نفت ۲ میلیون و ۲۰۰هزار بشکه 
بیشتر نبود. خوشــبختانه با اقداماتی که طی 
این ۲۴ ماه، وزارت نفت انجام داده اســت در 
راستای افزایش تولید نفت ما امروز به عدد ۳ 
میلیون و ۴۰۰ هزار بشکه نفت رسیده ایم. ان 
شــاء الله  با برنامه ریزی های صورت گرفته و 
پروژه هایی  سرمایه گذاری شده چه در بخش 
میادین، چه میادین مشــترک و چه میادین 
مســتقل و چه در خشــکی و چه در دریا ان 
شاءالله رشد تولید نفت ما افزایشی خواهد بود.

وی در ادامه اظهار کرد: کارنامه ما در سه ماهه 
اول سال ۱۴۰۲ رشــد اقتصادی گروه نفت و 
گاز ۶/۱۹ درصد به گواه آماری که ســازمان 
برنامه و بودجه و بانک مرکزی اعلام کرده اند، 
بوده است. انشــاء الله ما این رشد را به صورت 
صعودی مستمر خواهیم داشــت. با سرمایه 
گذاری کــه در حوزه میادیــن نفتی و گازی 
انجام می دهیم و افزایش ظرفیت پالایشگاه 
ها و محصولات پتروشیمی ان شاءالله تا پایان 
امسال و اوایل سال آتی رشد گروه نفت و گاز 

صعودی خواهد بود.

کاهــش ۱۵ درصدی مصرف 
محصولات لبنی

به گفته دبیر انجمن صنایع فرآورده های لبنی 
ایران، گرانی لبنیــات به کاهش ۱۵ درصدی 
تقاضا برای این محصول در نیم سال اول سال 
جــاری انجامید، هر چند بــا گرانی پروتئین 
حیوانی تقاضا برای لبنیات بــالا رفت و بازار 
این محصول کمی جان گرفت. در همین حال 
وزن صادرات محصولات لبنی از ایران ۷ درصد 
افزایش داشته است. رضا باکری، دبیر انجمن 
صنایع فرآورده های لبنی ایران درباره وضعیت 
کنونی عرضه و تقاضا در بازار محصولات لبنی 
ایران به خبرنگار ایلنا گفت: تا پایان نیمه اول 
ســال جاری همه شــرکت های لبنی در پی 
افزایش هزینه های تولید افزایش ۳۰ درصدی 
را بر قیمت مواد لبنی اعمال کردند، اما از آنجا 
که درآمد خانوار متناسب با هزینه های تولید 
در شش ماه اول سال رشد نداشت، این گرانی 
لبنیات به کاهش ۱۵ درصدی تقاضا انجامید.

وی افزود: اما همزمان بــا این افزایش قیمت 
و کاهش تقاضا بازار لبنیــات اتفاق دیگری را 
هم تجربه کرد؛ اینکه قیمت گوشــت قرمز، 
مرغ و تخم مرغ به عنــوان مواد غذایی حاوی 
پروتئین حیوانی نیز بالا رفــت و خانوار برای 
تامین پروتئین موردنیاز به جای گوشــت به 
مصرف مواد لبنی مانند پنیر، شــیر و ماست 
روی آوردنــد. در نتیجه با جایگزین شــدن 
لبنیات به جای گوشــت و مرغ در شش ماه 
دوم سال جاری شــاهد افزایش ۱۰ درصدی 
تقاضا برای محصولات لبنی بودیم اما کاهش 
۵ درصد تقاضا در سال جاری نسبت به سال 

گذشته به طور قطعی اتفاق افتاده است.
باکری در ادامه شــرحی از وضعیت صادرات 
محصولات لبنی کشــور ارائه داد و گفت: در 
شش ماه اول سال جاری صادرات محصولات 
نهایی لبنی ایران نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته  ۶ تا ۷ درصد رشــد وزنی و ۸ درصد 

رشد ارزشی داشته است.
وی افــزود: عراق، افغانســتان و پاکســتان 
اصلی ترین مقاصد صادراتی محصولات لبنی 
ایران هستند، البته پاکستان بیش تر متقاضی 
شیر خشک است و بیش از نیمی از صادراتی 
که به این کشور صورت می گیرد شامل همین 
کالا می شود. دبیر انجمن صنایع فرآورده های 
لبنی ایران روسیه را هم به عنوان یکی دیگر از 
مقاصد صادرات محصولات لبنی ایران معرفی 
کرد و توضیح داد: صادرات محصولات لبنی 
ایران به روسیه از سه کشور یادشده کمتر است 
زیرا روس ها بیشتر خواهان شیر خشک و خامه 
ایرانی هســتند و از این محصولات به عنوان 
ماده اولیه تولید استفاده می کنند که این مدل 
از صادرات مطلوب شرکت های ایرانی نیست و 
آنها تمایل به صادرات محصولات نهایی دارند 
اما روسیه اجازه ورود محصولات لبنی نهایی را 

از ایران به این کشور نمی دهد.
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رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به این مسئله 
که کمترین نســبت مطالبــات غیرجاری به کل 
تسهیلات پرداختی )NPL( مربوط به تسهیلات 
خرد اســت، تاکید کرد که با توجه به این مسئله، 
نیازی نیســت که در پرداخت تسهیلات خرد به 

مردم سختگیری صورت بگیرد.
سختگیری نظام بانکی در اعطای تسهیلات خرد به 
مردم که غالبا خود را در اعتبارسنجی ها و دریافت 
تضامین متعدد نشان می دهد سبب شده تا رئیس 
کل بانک مرکزی نیز بــرای چندمین بار در جمع 
بانکی ها بر این موضوع تاکیــد کند که وضعیت 
بازپرداخت تسیهلات خرد از سوی مردم مناسب 

بوده و نیازی نیســت که بانک ها بــرای پرداخت 
چند صد میلیون تومان تسهیلات خرد به مردم، 
سخت گیری کنند. وی در این باره افزود: یکی از 
مشکلات مان در تســهیلات خرد مشکل مرجعه 
است مراجعه مستمر و به دلیل سختگیری هایی 
هم که ممکن است صورت گیرد افراد ممکن است 
چندین بار به شعب بانکی برای دریافت تسهیلات 
خرد مراجعه کنند. اما در شــرایطی که ابزارهای 
نوین و فناوری می تواند باعث کاهش مراجعه مردم 

شود، باید از آن استفاده کرد.
رئیس کل بانک مرکزی ادامــه داد: یکی دیگر از 
مسائل در اعطای تســهیلات خرد، اعتبارسنجی 

و دریافت ضامن های متعدد است و همانطور که 
مشــاهده می کنید مردم از نظام بانکی به همین 
دلیل انتقاد می کنند. اما با توجه به اینکه کمترین 
نســبت مطالبات غیرجاری به کل تســهیلات 
پرداختی )NPL( مربوط به تسهیلات خرد است 
بانک ها می توانند تا حد امکان در دریافت تضامین 

و اعتبار سنجی با مشتریان همکاری کنند.
فرزین اظهار کرد: نظام بانکــی به دلیل اینکه بار 
اصلی تامین مالی کشــور را بر عهــده دارد تحت 
فشار اســت. همچنین موضوع تامین مالی خرد 
و قرض الحســنه هم به صورت تکلیفی و هم غیر 
تکلیفی مسئولیت شبکه بانکی را در حوزه اقتصاد 

ســنگین تر می کند، اما تاکید ما بر پرداخت این 
تسهیلات به مردم در کمترین زمان و با بیشترین 

رضایت است.
وی افزود: اســتفاده از ابزارهای الکترونیک مانند 
سفته الکترونیک نیز می تواند در این زمینه برای 
بانک ها و مشــتریان راهگشا باشــد و امیدواریم 
استفاده از این ابزارها به همه بانک ها و مشتریان 
تسری پیدا کند. البته امروزه هجمه ها و تخریب ها 
به شبکه بانکی بســیار زیاد اســت و با توجه به 
مسئولیت سنگین شبکه بانکی این فضا ناعادلانه 
است و باید خدمات ارزنده شبکه بانکی به اقتصاد 

کشور و آحاد جامعه نیز بازگو شود.

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
اختصاص »بن الکترونیکی« به کارگران را پیشنهاد 
کرد و گفت: به جای پرداخت بن نقدی خواربار، به 
کارگران بن الکترونیکی مثل کالابرگ داده شود 
تا از طریق آن بتوانند مایحتاج و کالاهای اساسی 

خود را به قیمت سال قبل تهیه کنند.
هادی ابوی اظهار کرد: در حــال حاضر ماهانه به 
مردم یارانه  پرداخت می شود ولی در طرح کالابرگ 

الکترونیکی امتیازی درنظر گرفته و شرطی برای 
خانوارها گذاشــته شده اســت که اگر ۵۰ درصد 
اعتبار یارانه خود را صرف خریــد اقلام کالابرگ 
کنند، ۱۲۰ هزار تومان اعتبار بیشــتر که همان 

یارانه تشویقی است، دریافت می کنند.
نماینده کارگران در شورای عالی کار ادامه داد: ما 
این پیشنهاد را داریم که برای مجموعه کارگران 
هم چنین امتیازی درنظر گرفته و بن الکترونیکی 

داده شــود، به این نحو که به جــای پرداخت بن 
خواربار نقدی به کارگران که با آن گوشت و مرغ و 
کالاهای مورد نیاز خود را به قیمت روز بازار تامین 
می کنند، مثل کالابرگ »بن الکترونیکی« تعلق 
گیرد تا مایحتاج و کالاهای اساسی خود را به نرخ 

پارسال تهیه و خریداری کنند.
وی افزود: همچنین اعلام شود که اگر خانوارهای 
کارگری ۵۰ درصد مبلغ بن الکترونیکی خود را به 

خرید ۱۱ قلم کالای اساسی در کالابرگ اختصاص 
دهند، از یارانه تشــویقی ۱۲۰ هــزار تومان بهره 

مند شوند.
به گفته ابوی با عملی شــدن این پیشنهاد کمک 
بزرگی به هزینه های ســبد معیشــت کارگران 
می شود و آنها به قیمت سال گذشته روغن، برنج، 
مرغ و گوشــت و دیگر مایحتاج مورد نیازشان را 

خریداری می کنند.

نخســت وزیر عــراق در دیــدار با وزیــر صمت 
ایران، آمادگی خــود را برای گشــایش افق های 
همکاری دوجانبه در زمینه صنایع پتروشــیمی 
و صنعت کود شــیمیایی به دلیــل تاثیر قوی آن 
در ارتقای توســعه داخلــی اعلام کــرد. عباس 
علی آبادی وزیــر صنعت، معدن و تجــارت ایران 
در جریان سفر به کشــور عراق، با »محمد شیاع 
 الســودانی« نخســت وزیر این کشــور، دیدار و 

گفتگو کرد.
در این دیدار کــه در دفتر نخســت وزیر عراق در 
بغداد انجام شــد، روابــط اقتصادی دو کشــور و 
راه های تقویت آن و تقویت مبادلات و مشــارکت 
در ســطوح و زمینه هــای مختلف مــورد بحث و 
بررسی قرار گرفت. نخست وزیر عراق در این دیدار 

آمادگی خود را برای گشــایش افق های همکاری 
دوجانبه در زمینه صنایع پتروشیمی و صنعت کود 
 شیمیایی به دلیل تأثیر قوی آن در ارتقای توسعه 

داخلی اعلام کرد.
علی آبــادی وزیر صنعت، معــدن و تجارت ایران 
نیز در ایــن دیدار بر لــزوم پیشــبرد پروژه های 
اقتصــادی ثمربخــش در مقابله بــا چالش های 
اقتصــادی منطقه و جهــان تاکید کــرد. در این 
دیدار همچنیــن درباره امکان حرکت به ســمت 
اســتفاده از ارزهای ملی دو کشــور در مبادلات 
تجاری و نقل و انتقالات مالــی دوجانبه به منظور 
انعطاف بیشــتر در معاملات به گونه ای که منافع 
 دو کشــور را تأمیــن کنــد، بحث و تبــادل نظر 

شد.

سال گذشته ۶۱۷ هزار و ۸۸۸ کیلو گرم انواع زرشک به ارزش 
۶۳۱ هزار و ۴۶۲ دلار به ۲۸ کشور جهان صادر شد که این میزان 
نسبت به سال ۱۴۰۰ با رشد ۱۱ درصدی در وزن و ۴ درصدی در 
ارزش همراه بوده است. زرشک یکی از محصولات مزیت دار تولید 
ایران است که با وجود مصرف بیشتر تولید در داخل، صادرات 
آن یکی از ارکان تولید بیشتر، رغبت کشاورزان شرق کشور به 
کشت و ارزآوری از طریق تجار برای کشور است. از کل میزان 
زرشک صادراتی کشور در سال ۱۴۰۱ حدود ۴۲۰ هزار و ۱۲۱ 
کیلوگرم زرشک بی دانه به ارزش ۴۲۳ هزار و ۶۶۱ دلار به ۲۳ 
کشور صادر و ۱۶۶ هزار و ۱۰۴ کیلوگرم زرشک دانه دار به ارزش 
۱۷۵ هزار و ۵۱۲ دلار به ۱۹ کشور صادر شده است که با در نظر 
گرفتن خریداران مشترک در دو بخش صادرات زرشک به ۲۸ 
کشور صورت گرفته است. صادرات زرشک بی دانه به کشورهای 
ترکیه ۱۲۵۸۲۴ کیلو گرم بــه ارزش ۱۱۲۹۰۹ دلار، امارات 
۸۲۱۳۴ کیلوگرم به ارزش ۸۲۹۴۰ دلار، قزاقســتان ۶۶۶۷۷ 

کیلوگرم بــه ارزش ۶۲۰۱۱ دلار، عراق با ۳۳۹۱۰ کیلوگرم به 
ارزش ۳۲۹۷۵ دلار، آلمان با ۲۱۷۸۸ کیلوگرم به ارزش ۲۵۱۹۸ 
دلار، روسیه با ۲۶۴۹۰ کیلوگرم به ارزش ۲۳۸۰۳ دلار، بحرین 
۱۲۱۶۲ کیلوگرم به ارزش ۲۰۵۸۹ دلار، گرجستان با ۶۶۱۲ 
کیلوگرم به ارزش ۱۱۶۸۹ دلار، قطر ۱۱۵۰۰ کیلوگرم به ارزش 
۱۰۶۸۹ دلار، آذربایجان ۱۱۷۱۰ کیلوگرم به ارزش ۱۰۵۳۸ 
دلار، کویت با ۶۰۵۰ کیلوگرم به ارزش ۸۱۳۰ دلار، اســترالیا 
۲۹۶۱ کیلوگرم به ارزش ۵۶۱۳ دلار، انگلستان ۱۹۰۰ کیلوگرم 
به ارزش ۳۶۶۵ دلار، افغانستان ۲۲۴۰ کیلوگرم به ارزش ۲۸۹۲ 
دلار، کانادا ۳۰۰۹ کیلوگرم به ارزش ۲۷۰۹ دلار، سوئیس ۱۴۶۳ 
کیلوگرم ۲۰۸۶ دلار، اتریش ۵۹۵ کیلوگرم به ارزش ۱۸۰۰ دلار، 
ارمنستان ۱۲۰۵ کیلوگرم به ارزش ۱۱۹۵ دلار، آلبانی ۱۰۰۰ 
کیلوگرم به ارزش ۹۰۰ دلار، سوئد ۲۴۱ کیلوگرم به ارزش ۶۸۵ 
دلار، فرانســه ۶۰۰ کیلوگرم به ارزش ۶۰۰ دلار و عمان با ۵۰ 

کیلوگرم به ارزش ۴۵ دلار انجام شد.

با پیگیری گمرک ایران اختلاف در وصول مالیات 
ارزش افزوده جدیــد از واردات با اخذ نظر معاونت 

حقوقی ریاست جمهوری ملغی شد.
با پیگیری گمرک ایران اختلاف در وصول مالیات 
ارزش افزوده جدیــد از واردات با اخذ نظر معاونت 
حقوقی ریاســت جمهوری ملغی شد. لازم به ذکر 
است در همین راستا در مکاتبه ای که رئیس امور 
هماهنگی و رفع اختلافات حقوقی دســتگاه های 
اجرایی بــا معاونت حقوقی و مجلــس وزارت امور 
اقتصادی و دارایی داشــته، اعلام کــرده که واریز 
دوازده در هزار ارزش گمرکی کالاهای وارداتی به 

خزانه ملغی شد. در این نامه آمده است: 
حکم مــاده )۴۲( قانون مالیات بــر ارزش افزوده 
۲/۳/۱۴۰۰ مجلس شورای اسلامی که در ذیل فصل 

نهم )تخصیص، انتقال و توزیع مالیات( ذکر شــده 
صرفا مربوط به توزیع مالیات بر ارزش افزوده بوده 
و متضمن اخذ عوارض جدید از صاحبان کالا علاوه 
بر ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده مقرر در ماده )۷( 

قانون مذکور نمی باشد.
پیش تر اعلام شده بود، به استناد ماده )۴۲( قانون 
مالیات بر ارزش افزوده، گمرک ایران مکلف شــده 
تا بخشــی از ارزش گمرکی کالاهای وارداتی را به 
وزارت کشــور واریز کند. به طور دقیق تر گمرک 
ایران موظف است معادل ۱۲ در هزار ارزش گمرکی 
کالاهای وارداتی که حقوق ورودی آن هر ماه وصول 
می شــود را حداکثر تا پانزدهم ماه بعد به حساب 
تمرکز وجوه وزارت کشور )سازمان شهرداری ها و 

دهیاری های کشور( واریز کند.

وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: همه تعاونی های 
مسکن شکســت خوردند به این معنا که یا در مدت 
زمان طولانی واحد ها را تحویل دادند یا مردم با اقدامات 

حقوقی پول خود را از این تعاونی ها پس گرفتند.
مهــرداد بذرپــاش در همایــش قیر و آســفالت و 
ماشین آلات با بیان اینکه این روزها پروژه های زیادی 
در حال اجراست، گفت: چهار میلیون تن از نیروهای 
تولید شده در کشــور صادر و ۲.۵ میلیون تن صرف 
پروژه های داخلی می شــود این درحالی است که به 
پروژه های عمرانی اضافه می شود و در چندین نقطه 
شــاهد انجام ابر پروژه  ها هستیم. در ساخت نهضت 
ملی مسکن از یک میلیون و ۸۰۰ هزار واحد مسکونی 

هم عبور کردیم.
وی با بیان اینکه پروژه مسکن مردم را دنبال می کنیم 
و علمیات اجرایی یکی پس از دیگری شروع می شوند، 

اظهار داشت: در پروژه های مســکن با تعاونی های 
مسکن مواجهیم که سرنوشت خوبی نداشتند و طبق 
آخرین آمار حدود ۸۵ درصد از تعاونی ها در تحویل 
واحدها دچار تاخیر شــدند و پس از مدت طولانی 
واحدها را تحویل دادند یا اینکه با مشــکل حقوقی 

برخوردند.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه تعاونی ها با مسایل 
پیچیده هستند، تصریح کرد: تنها موضوع آماده سازی 
زمین برای ساخت مســکن فرایند پیچیده دارد اما 
با تمام مشکلات دولت شــاجاعانه وارد ساماندهی 
تعاونی ها شــده اســت. بذرپاش ادامــه داد: همه 
تعاونی های مسکن شکست خوردند به این معنا که 
یا در مدت زمان طولانی واحد هــا را تحویل دادند یا 
مردم با اقدامات حقوقی پول خود را از این تعاونی ها 

پس گرفتند. 

تاکید بر تسهیل پرداخت وام های خرد به مردم

پیشنهاد اختصاص »بن الکترونیکی« به کارگران

آمادگی عراق برای همکاری با صنایع پتروشیمی

ایران به ۲۸ کشور زرشک صادر کرد

دریافت مالیات ارزش افزوده جدید از واردات لغو شد 

٨۵ درصد تعاونی ها با تاخیر واحد تحویل دادند

گروه اقتصاد ایران وجهان
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علی اکبر نریمانی گفت: سازمان امور مالیاتی بارها به ما وعده کاهش مالیات 
و حذف مالیات برارزش افزوده را داده است؛ ولی عملا هیچ اتفاقی که نیفتاده؛ 

بلکه بعضی از مشاغل ما با افزایش صد درصدی مالیات هم روبه رو شده اند.
علی اکبر نریمانی، رئیس اتحادیه چلوکباب و چلوخورش تهران با اشاره به رکود 
بازار و کاهش قدرت خرید مردم گفت: وضعیت کسب و کار در حال حاضر اصلا 
شرایط خوبی ندارد. این وضعیت در صنف ما بیشترین تاثیر را گذاشته است. 
در این بین افزایش بی رویه قیمت مواد اولیه بزرگترین ضربه را به فعالان این 

حوزه وارد کرده است.
وی تصریح کرد: به نسبت افزایش قیمت مواد اولیه حتی قیمت ها را افزایش 
نداده ایم؛ ولــی به هرحال باز هم بــی تاثیر نبوده و کاســب های ما وضعیت 
خوبی ندارند. کسبه فقط چراغ خود را روشــن گذاشته اند تا شاید یک روزی 
وضعیت بازار به شرایط مناســب برگردد و جبران ضرر و زیان های وارد شده 
را کرد. نریمانی چالش هــای این صنف را متعدد و پیچیده دانســت و گفت: 
بهای انرژی های مصرفی صنف از جمله آب، برق و گاز افزایش چشــمگیری 

پیدا کرده که خود باعث مشــکلات دیگر برای کاســب های ما شــده است. 
 از ســوی دیگر مشــکلات بیمه ای هم به دیگر چالش های صنفی ما اضافه 

شده است.
وی افزود: ما صنف خدمات توزیع کننده محسوب می شویم. به همین دلیل 
بیمه صنف ۳۰ درصد محسوب می شود. در کنار این موضوع اضافه کنید افزایش 
دستمزدها را که این از نظر مالی و اقتصادی به صنف فشار مضاعفی وارد کرده 
است. رئیس اتحادیه چلوکباب و چلوخورش تهران تصریح کرد: مالیات ارزش 
افزوده با وجود نامه نگاری با اتاق اصناف و بازرگانی، وزارت دارایی و مجلس و 

پیگیری ما همچنان لاینحل مانده است.
رئیس اتحادیه چلوکباب و چلوخورش تهران خاطرنشــان کرد: سازمان امور 
مالیاتی بارها به ما وعده کاهش مالیات و حذف مالیات بر ارزش افزوده را داده 
است؛ ولی عملا هیچ اتفاقی که نیفتاده؛ بلکه بعضی از مشاغل ما با افزایش صد 

درصدی مالیات هم روبه رو شده اند.
وی مالیات ارزش افزوده را یکی از بزرگترین چالش های این صنف دانست و 

گفت: مالیات ارزش افزوده به واقع کمر صنف مارا شکســته است،  بارها اعلام 
کردیم که کار ما قوت مردم است و برنج، گوشت و مرغ مالیات ندارد ولی تاکنون 

کسی هیچ بهایی به ما نداده است .
نریمانی در مورد درگاه ملی مجوزها گفت: از زمان راه اندازی درگاه ملی مجوزها 
عملا اتحادیه ها اختیاری برای صدور پروانه ها ندارند و این ســایت هست که 
تصمیم می گیرد چه کسی مجوز دریافت کند. در کنار اینها برخی اعلام کرده 
اند که حتی رئیس اتحادیه آن امضای نهایی را هم نزند. معلوم نیست اتحادیه و 

رئیس اتحادیه دقیقا کجای این پروسه قرار دارد.
وی تاکید کرد: با ادامه این روند دیگر ارتباطی بین رئیس و اعضای صنف ایجاد 
نخواهد شد. نه اعضا رئیس را خواهند شــناخت و نه رئیس به اعضای اتحادیه 
خود شناختی دارد. ضمن اینکه یک باری را هم به اتحادیه ها تحمیل کرده اند با 
عنوان پسا بازرسی. یعنی ما باید به کسی نظارت داشته باشیم که زمان دریافت 

مجوز نقشی نداشته ایم و آنها پروانه خود را دریافت کرده و فعالیت هم دارند.
نریمانی خاطرنشــان کرد: در این موارد نظارت و بازرســی ما چقدر می تواند 

مفید باشــد؟ ضمن اینکه وقتی تخلفی هم بازرسان ما مشــاهده می کنند 
برای اخطار یا حتی پلمب دچار مشــکل هستند و پروسه شــش ماه تا یک 
ســاله دارد. رئیس اتحادیه چلوکبــاب و چلوخورش تهــران در مورد هدف 
های این اتحادیــه افزود: ما پیگیری مســتمری برای رفع مشــکلات ارزش 
افزوده داریم. هم اکنون تمام اعضای اتحادیه در شهرســتان ها بسیج شدند 
 که بتوانیم بــا حمایت مجلس و قانوگــذاران قانون مالیات بــر ارزش افزوده 

را حذف کنیم.
وی خدمات این صنف را برای مردم دانست و تصریح کرد: ارزش افزوده کاری 
کرده که خدمات ما به مردم دچار مشکل شود و تعطیلی برخی از اعضا را هم 
به همراه داشته اســت، هم اکنون قدرت خرید مردم کاهش یافته و ما نباید با 
تصمیم های این چنینی سفره مردم را کوچک تر کنیم .نریمانی در پایان گفت: 
صنف چلوکبابی باعث افتخار ایران و غذای سنتی و ملی ما محسوب می شود؛ 
لذا امیدوارم با توجه بیشتر دولت و مجلس این صنف همچنان پابرجا بماند و 

مشکلات پیش رو رفع شود.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی گفت: اقدام دولت برای واردات خودروهای 
کارکرده منجر به ایجاد تعادل بین عرضه و تقاضا 
در بازار خودرو می شــود و از ســوی دیگر روند 

کاهش قیمت در بازار را کلید خواهد زد.
بهزاد رحیمی با اشاره به تدوین آئین نامه واردات 
خودروهای کارکرده در وزارت صمت و تصویب آن 
در دولت، بیان کرد: یکی از مشکلات اصلی امروز 
بازار خودرو بالا بودن میزان متقاضیان است که 
شرکت های خودروســازی نیز قادر به تامین آن 
نیســتند که مصوبه هیات دولت درباره آئین نامه 
واردات خودروهــای کارکرده بــه منظور تعادل 

بخشیدن به عرضه خودرو در بازار است. این عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس در ادامه اظهار 
کرد: شاید در ظاهر برای حمایت از تولید داخل، 
واردات خودروهای کارکرده مخالفانی داشــته 
باشــد اما این فرصت مناسبی اســت تا از طریق 
واردات خودروهای کارکرده بخشــی از تقاضای 
داخلی پاسخ داده شود. از سوی دیگر این فرصت 
فراهم خواهد شد تا خودروسازان داخلی هم عرضه 
محصولات خود را افزایش دهنــد و هم کیفیت 
تولیدات خود را بالا ببرنــد. نماینده مردم بانه در 
مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: تلاش وزارت 
صمت و دولت به دنبال تصویب آئین نامه واردات 

خودروهای کارکرده می تواند با انجام واردات در 
میان مدت تعادلــی را در بازار خــودرو به وجود 
بیاورد، از سوی دیگر به تقاضاهای موجود در بازار 
پاسخ دهد. امروز افرادی که در نوبت انتظار برای 
دریافت خودرو هستند به ناچار به سراغ واسطه ها 
و کف بازار می روند و باید پول بیشتری بپردازند 
که این رویه خود به خود منجر به افزایش قیمت 
می شــود.رحیمی در پایان تاکید کرد: با واردات 
خودروهای کار کرده، متقاضــی امکان انتخاب 
بین خودروی وارداتی و تولید داخل را دارد و این 
موضوع خود به خود منجر به کاهش قیمت در بازار 

خودرو خواهد شد.

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس 
شورای اســلامی به بیان توضیحاتی درباره لزوم ابلاغ 
هر چه زودتر آیین نامه اعطای وام مســکن روستایی 

پرداخت.
حســین محمد صالحی دارانی عضو کمیســیون امور 
داخلی کشور و شوراهای مجلس شورای اسلامی درباره 
تأخیر دولت در ابلاغ آئین نامه تصویب شــده وام ۳۵۰ 
میلیونی مسکن روستایی و دلیل این تأخیر گفت: بحث 
مسکن و مسکن ملی در کلان شهرها و روستاها به دلیل 

اشکالات فراوانی که دارد، طرح ناموفقی خواهد بود.
وی در ادامه بیان کرد: علاوه بر تأخیــر دولت در ابلاغ 
این آئین نامه ها بانک ها هم مشکلات زیادی برای مردم 
به وجود می آورند مثل ســختگیری در ارائه ضامن که 
مردم روستا در ارائه کارمند رســمی برای ضمانت وام 

مشکل دارند.
صالحی دارانی افزود: مبلغ اقســاط این وام ها هم اکثراً 
زیاد است و روستاییان توان بازپرداخت آن را ندارد. البته 

مبلغ بازپرداخت به حدی زیاد است که حتی شهرنشینان 
و کسانی که درآمد ثابت هم دارند نمی تواند اقساط این 
وام را بپردازند. عضو کمیســیون امور داخلی کشور و 
شوراها افزود: وام مسکن روســتایی می تواند به مردم 
 کمک کند تا خانه دار شوند البته شرایط آن باید کمی 
تسهیل شود. این نماینده مجلس یازدهم گفت: بعد از 
اصلاح شیوه پرداخت این وام ها در گام بعدی دولت باید 
آئین نامه های اعطای وام مسکن روستایی را زودتر تصویب 
و ابلاغ کند تا گرانی و تورم باعث نشود که این مبلغ ارزش 

خود را از دست بدهد.
صالحی دارانی گفت: این اقدامات مســبوق به سابقه 
است و دولت ســال قبل هم وام مسکن روستایی را در 
۳ ماه انتهایی سال ابلاغ کرد و این مسئله باعث شد که 
روستاییان نتوانند از این وام برخوردار شوند. امسال هم 
نیمه اول سال را پشت سر گذاشته ایم و در حال ورود به 
فصل سرد سال هستیم و اگر ابلاغ این آئین نامه به تأخیر 

بیفتد شرایط سال قبل تکرار می شود.

امســال با تغییر وزیر جهاد کشاورزی تشــکیل جلسه شورای 
قیمت گذاری محصولات اساســی با تأخیر زیاد انجام شد. ۲۲ 
شهریور، شورا تشکیل جلســه داد اما تا امروز این نرخ ها ابلاغ 

نشده است.
۳۲ قلم محصول کشــاورزی جــز کالاهای اساســی بوده که 
خرید تضمینی آنها از ســوی دولــت انجام می شــود. خرید 
تضمینی، قانونی اســت که در ســال ۱۳۶۸ تصویب شــد و 
هدف آن حمایــت از کشــاورزان و حمایت از تولیــد به ویژه 
در محصولات اساســی و اســتراتژیک اســت. در سال ۱۳۸۴ 
بر اســاس اصلاحیه قانون خرید تضمینی، دولت موظف شــد 
قیمت هایی را که برای خرید تضمینی محصولات کشــاورزی 
 اعلام می کند از آخرین نرخ تورم اعلامی از سوی بانک مرکزی 

کمتر نباشد.
هر ســال پیش از آغاز ســال زراعی )مهر ماه( و معمولاً در تیر 
شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات 
اساسی کشاورزی تشکیل جلســه داده و قیمت ۳۲ قلم کالای 
اساسی از سوی ۹ عضو این شورا تعیین و از سوی رئیس شورا که 

بر عهده وزیر جهاد کشاورزی است، ابلاغ می شود. قیمت خرید 
تضمینی گندم پایه و اساس تعیین سایر محصولات بوده و این 
اقلام شامل جو، کلزا، گلرنگ، کاملینا، سیب زمینی، پیاز، انواع 
برنج، مرکبات، چغندرقند، سویا، آفتابگردان، پنبه، ذرت دانه ای 

و… می شود.
امســال با تغییر وزیر جهاد کشاورزی تشــکیل جلسه شورای 
قیمت گــذاری محصولات اساســی با تأخیر زیاد انجام شــد. 
۲۲ شهریور شورا تشکیل جلســه داد و قیمت ها مشخص شد 
اما تا امروز این نرخ ها از ســوی وزیر جهاد کشــاورزی )رئیس 
شورا( ابلاغ نشده اســت. علی قلی ایمانی مدیرعامل بنیاد ملی 
گندم کاران در گلایه از این موضوع گفــت: بیش از ۴۰ روز از 
مصوبه نرخ خرید تضمینی گندم و ســایر اقلام اساسی گذشته 
 اما هنوز ابلاغ نشــده که کشــاورزان تکلیف خود را در کشت

 محصولات بدانند.
وی اظهار کرد: اگر قانونی وضع می شود مجری آن باید پایبند 
به انجام باشــد؛ بنابراین انتظار اســت دولت در اعلام قیمت ها 

سریع تر عمل کند.

این فعال بخش کشــاورزی در خصوص اعــلام قیمت برخی 
محصولات و پیش بود آنها و در مقابل، کمبود سایر محصولات 
مورد نیاز کشــاورزی گفت: عدم قیمت مناسب سبب می شود 
که کشاورزان محصولی را بکارند و محصولی دیگر کشت نشود. 
اگر قیمت گذاری مناسب باشــد و کشت قراردادی اعمال شود 
شاهد پیش بود و کم بود محصولات نخواهیم بود. وی افزود: بهره 
برداران نسبت به تناوب کشت آگاه هستند و گندم کار می داند 
برای افزایش بهره وری باید تناوب کشت را رعایت کند و حرکت 

بر پایه تک محصولی ریسک بالایی دارد.
در حالی که قرار بود نرخ خرید تضمینی گندم مهر ماه ابلاغ شود 
این قیمت هنوز اعلام رسمی نشده است. به نظر می رسد نرخ برخی 
محصولات ممکن است سبب شود تا تولید برخی کالاها بیش از 
نیاز موجود باشــد حال آنکه در محصولات دیگر کشور با کمبود 
مواجه شود. این چالش با اصلاح الگوی کشــت و انجام درست 
کشــت قراردادی قابل رفع اســت و فراهم نبودن زیرساخت ها 
برای برنامه های کلان مدیریتی در بخش کشاورزی باعث شده تا 

مشکلات از حلقه ای به حلقه دیگر تسری پیدا کند.

رئیس کمیســیون کشــاورزی و صنایع غذایی 
اتاق بازرگانی ایران و عمان گفت: با پتانسیل این 
کمیسیون و همکاری تجار عمانی، رتبه صادراتی 

ایران به عمان را تا پایان سال ارتقا می دهیم.
ناصرالدیــن اســلامی فــرد در اولین نشســت 
تخصصی کمیسیون کشــاورزی و صنایع غذایی 
اتاق بازرگانی مشترک ایران و عمان که با حضور 
مدیران بیش از ۶۰ شرکت فعال در حوزه صادرات 
و واردات به عمان برگزار شد تصریح کرد: ارزش 
وارداتی کشور عمان در سال های اخیر بیش از ۳۰ 
میلیارد دلار بوده است که بر اساس آمار سازمان 
تجارت جهانــی  WTC، کشــورمان علی رغم 

همسایگی، رتبه دهم صادرات به عمان را به خود 
اختصاص داده است.

وی افزود: صادرات صنایع و مواد غذایی از جمله 
مواردی است که بیشــترین ارزش و سود آوری 
را به عمان دارد و عدم ســخت گیری در قوانین 
گمرکی در عمان و آزاد بودن ورود و خروج ارز در 
عمان باعث شده صادرات به این کشور برای تجار 

و بازرگانان جذاب باشد.
اســلامی فرد گفت: عمان پلی میان شبه جزیره 
عربستان، آسیای شــرقی، هند و خلیج فارس به 
شــمار می آید و به دلیل روابط مطلوب سیاسی، 
اقتصادی و اشتراکات مذهبی و فرهنگی بین دو 

کشور که سابقه تاریخی عمیقی دارد، تجار ایرانی 
می توانند از فرصت طلایی عمان برای صادرات به 
این کشور و کشورهای آفریقایی و عربی استفاده 

کنند.
گفتنــی اســت در این نشســت کــه در محل 
ســالن جلســات اتــاق بازرگانی ایــران برگزار 
شــد، مهندس احمد شــیرزادیان و دکتر سید 
محمــد ابراهیم علــوی اعضای هیئت رئیســه 
اتاق بازرگانی ایران و مهندس محســن نقاشی، 
نایب رئیــس کمیســیون کشــاورزی و صنایع 
 غذایی اتاق ایــران و عمان به  عنوان ســخنران 

حضور داشتند.

رئیــس دبیرخانه ســتاد 
ســاماندهی و حمایــت 
از مشــاغل خانگی گفت: 
برنامه مهم امســال ما در 
این حوزه توسعه بازار این 
مشاغل اســت و تمام تلاش دبیرخانه بر فروش و 
عرضه محصولات خانگی و ایجاد سکو های فروش 
مجازی و تامین بازار های فصلی اســت. به گزارش 
تسنیم، یکی از اهداف دولت سیزدهم در سال جاری 
ایجاد ۱۵۰ هزار فرصت شــغلی در حوزه مشاغل 

خانگی است.
با نگاهی به جوامع توســعه یافته متوجه می شویم 
که در تمام آنها سیاســت های حمایتی از مشاغل 
خانگی و خرد سالهاست که در حال اجرا و پیگیری 
بوده و باور به نقش مشاغل خانگی در رونق اقتصادی 

جامعه در آنها نهادینه شده است. از اجرای طرح های 
مشاغل خانگی در دنیا بیشتر از سی سال می گذرد و 
اکنون درصد زیادی از مشاغل در کشورهای توسعه 

یافته به مشاغل کوچک و خانگی وابسته هستند.
تهیه، تدوین و ابلاغ دستورالعمل اجرایی برنامه های 
ایجاد ۱۰۰هزار فرصت شــغلی در حوزه مشــاغل 
خانگی در سال ۱۴۰۱، انعقاد تفاهم نامه دوجانبه 
به صورت جداگانه با بانک های عامل)توسعه تعاون، 
رفاه کارگران، کشاورزی و پست بانک(، مانع زدایی 
و تسهیل گری در صدور مجوزهای مشاغل خانگی، 
توســعه و افزایش رشته های مشــاغل خانگی به 
تعداد ۶۲۲ رشــته شغلی و تشــکیل تعاونی های 
تأمین نیاز مشــاغل خانگی در ۲۰استان، اعطای 
اینماد)نماد اعتماد الکترونیک( به دارندگان مجوز 
مشاغل خانگی، ایجاد و راه اندازی ۵۱۲ نمایشگاه 
و بازار عرضه و فروش محصولات مشــاغل خانگی 
در کشــور و ایجاد بیش از 7۰۰شــبکه و زنجیره 

تأمین, تهیه، تدوین و ابلاغ دســتورالعمل اجرایی 
برنامه های هدف گذاری ایجــاد ۱۵۰هزار فرصت 
شغلی در حوزه مشاغل خانگی در سال ۱۴۰۲، تهیه 
و تدوین »دستورالعمل نظارت بر مشاغل خانگی با 
همکاری دستگاه های اجرایی ذی ربط« با رویکرد 
تقویت نظارت های پسینی، ایجاد و تشکیل اتحادیه 
کشــوری تعاونی های تأمین  نیاز، طراحی و ایجاد 
اپلیکیشن و فروشگاه های مجازی مشاغل خانگی 
از جمله اقدامات در حوزه مشاغل خانگی در دولت 

سیزدهم است.
با توجه به اینکه یکی از مشکلات در مسیرمشاغل 
خانگی بحث فــروش و عرضه محصــولات تولید 
شده از سوی شاغلان در این عرصه است. محمود 
کریمی بیرانوند، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال 
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی انعقاد تفاهم نامه 
همکاری با بانک های »رفاه کارگران« و »مهر ایران« 
در راستای طراحی پلتفرم فروش و خرید تضمینی 

محصولات تولیدی را یکی از اقدامات شاخص دولت 
سیزدهم در حوزه مشاغل خانگی خواند و ادامه داد: 
انعقاد تفاهم نامه همکاری فی مابین وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی، شــورای فرهنگی عمومی و 
کارگروه ساماندهی مُد و لباس، همکاری و مشارکت 
در زمینه ســاماندهی و همیاری کســب و کارهای 
خانگی حوزه مد و لباس و راهبری ایجاد و توســعه 
برند مشــاغل خانگی از دیگر اقدامات انجام شــده 

است.
اما آزیتا همتیان؛رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی 
و حمایت مشــاغل خانگی درباره سیاســت های 
۱۴۰۲ در حوزه مشاغل می گوید: میزان تسهیلات 
مشــاغل خانگی امســال ۴ هزار میلیارد است که 
 در مقایســه با ســال گذشته رشــد ۳۳ درصدی 

داشته است.
رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل 
خانگی گفت: بانک مرکزی این بودجه را تخصیص 

داده و تا کنون بیش از نیمی از آن در قالب تسهیلات 
پرداخت شده است.  همتیان گفت: در حال حاضر 
تعداد رشته های مشاغل خانگی ۵۱۲ رشته است 
که قرار اســت ۱۰۰ رشــته به آن اضافه شود. این 
مصوبه جلسه قبلی ستاد ساماندهی مشاغل خانگی 
است که هنوز اجرایی نشده است،  اما با گفتگو های 
انجام شــده و وعده رئیس مرکز ملی بهبود فضای 
کسب و کار به زودی این رشته ها به مشاغل اضافه 

خواهد شد.
همتیان گفت: امســال چهار هزار میلیار تومان از 
بانک مرکزی تسهیلات دریافت کردیم که نسبت 
به سال گذشته رشد۳۳ درصدی داشته است. وی 
با بیان اینکه قانون حمایت از مشاغل خانگی، یک 
قانون مترقی و پیشرو برای حمایت از مشاغل خرد 
به ویژه بانوان اســت  گفت: 7۰ درصد تسهیلات، 
صدور مجوز ها واشتغال ایجادی در حوزه مشاغل 

خانگی مربوط به بانوان بوده است.

رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل 
خانگی تاکیــد کرد: برنامه مهم امســال ما در این 
حوزه توسعه بازار این مشــاغل است و تمام تلاش 
دبیرخانه بر فروش و عرضــه محصولات خانگی و 
ایجاد ســکو های فروش مجازی و تامین بازار های 
فصلی اســت. وی گفت: مصوبــات در چهار محور 
توسعه مخاطبان، توسعه آموزش، توسعه فرهنگ 
و توسعه بازار است که بیشترین مصوبات به توسعه 

بازار اختصاص دارد.
وی با بیان اینکه ســدی در برابر توســعه مشاغل 
خانگی بوده،  از جملــه امضا های طلایی گفت: هم 
اکنون مجوز ۹۵درصد رشته ها آنی صادر می شود. 
همتیان با بیان اینکه در کنــار وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی ۲۶ نهاد و دستگاه وظیفه حمایت و 
توسعه این مشاغل را دارند گفت: تمامی دستگاه ها 
علاوه بر ایجاد مشاغل خانگی، مسئولیت هایی در 

توسعه بازار را هم به عهده دارند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

چهار هزار میلیارد تومان تسهیلات به مشاغل خانگی اختصاص یافت

ایجاد سکوهای فروش مجازی برای مشاغل خانگی 

وارداتخودروهایکارکردهبهبازارثباتمیبخشد

خبریازابلاغخریدتضمینیکالاهایاساسینیستبیاثرشدنوامساختمسکنروستاییباابلاغدیرهنگام

ارتقایرتبهصادراتایرانبهعمانتاپایانسال

افزایش۱۰۰درصدیمالیاتدربرخیمشاغل

ضرورت تامین زیرساخت مشاغل خانگی
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار

از گذشته نیز بحث مشاغل خانگی در کشور مطرح بود چون ظرفیت های اشتغال کوچکی داریم و هزینه 
تامین کسب و کار در کشور بالا است و برای برخی از کســانی که تمایل دارند خود بتوانند کارهایی را 
انجام بدهند و کسب درآمد کنند، مسیر خوبی است. دولت به همین کار توصیه داشت. کارهای مربوط 
به صنایع دستی و هنرهای بومی و ابداعات و اختراعاتی که افراد می توانند خود داشته باشند و امکان 

پیگیری این کارها در خارج از خانه به دلیل پر هزینه بودن و نیاز به سرمایه بالا ممکن نیست.
از سوی دیگر تمامی مشاغل بازارکار نیازمند تحصیلات دانشگاهی نیستند و به عبارتی اشتغال در بخش 
بزرگی از شغل های خدماتی وابستگی به تحصیلات دانشگاهی ندارند. بخشی از نیروی کار برای اشتغال 
باید مهارت را نسبت به تحصیلات در اولویت قرار دهند. در واقع این بخش از نیروی کار بیشتر از دیگر 

افراد شاغل نیازمند آموزش مهارت هستند.
لازم به ذکر است تناسب درست جمعیتی در خصوص سهم مردان و زنان در بازار کار کشور بنا به دلایل 
مختلف شکل نگرفته است.  بازار کار در کشور مردانه است و بیشــتر فعالیت های اقتصادی متکی به 

مردان است.
به هر ترتیب دولت باید زیرساخت لازم را برای آنها فراهم کند تا این تولیدات از طریق فضای مجازی 
عرضه شوند و از این طریق برای خریداران ارسال شود. دوم اینکه ما از آنها حمایت کنیم. حمایت هم 

جنبه مالی دارد و هم از طریق مشاوره های فنی انجام می پذیرد. 
شــاید تولید کننده خلاقیتی برای تولید کالا دارد ولی اینکه بازار آن کجا است و به چه شکلی عرضه 
می شود و کیفیت و استاندارد ها همه مسائلی است که باید مورد حمایت دولت قرار بگیرد. همچنین 
فراهم شدن شرایط استفاده از بیمه های تامین اجتماعی که به نظر من همه می توانند شرایط تولیدات 

خانگی را فراهم کنند. 
همچنین عرضه تولیدات در مقاطعی از هفته یا ماه در بازارچه های منطقه ای و مناطق شهری تا شرایط 
برای شناخت این کالاها و تولیدات بیشتر شود و افرادی که در کشور هستند به طور عمومی از عرضه این 
کالا ها استفاده کنند. باید حتما به این وضعیت توجه کنیم وقتی شرایط اشتغال ما در کشور با مشکل 

روبرو شده است حتما باید همه ظرفیت ها فعال شود تا بخشی از مشکلات کشور حل شود.
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تزريق 2 همت به پروژه فيبرنوری تا پايان سال
معاون راهبردی سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی گفت: اکنون 
یک همت به پروژه فیبرنوری تزریق شده و تا پایان سال ۲ همت دیگر برای 

این پروژه ملی درنظر گرفته خواهد شد.
»مهدی روحانی نژاد« معاون راهبردی سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی در چهارمین رویداد هفته ایران دیجیتال که صبح امروز با موضوع 
توسعه زیرساخت ها، اقتصاد شبکه و هوشمندســازی در بوستان گفتگو 
برگزار شد، اظهار داشت: در موضوع تکنولوژی های جدید به دنبال روش 
ایجابی رفتیم. تکنولوژی فیبرنوری که قیمت مناسبت و کیفیت بالاتر دارد.

وی درخصوص هدفگذاری تحقق ایجاد ۲۰ میلیون پوشــش فیبرنوری 
افزود: اکنون چهار میلیون پوشش فیبرنوری ایجاد شده که این آمار، بدون 
احتساب پوشش های ایجاد شده توسط شــرکت مخابرات است. بخشی 
از برنامه ریزی که برای پایان ســال انجام شــده ایجاد پوشش ۸ میلیون 
فیبرنوری است که با حضور اپراتورهای جدید به راحتی ممکن خواهد بود. 
ضمن اینکه مجموع اعدادی که اکنون در الحاقیــه پروانه اپراتورها آمده، 

ایجاد بیش از ۲۰ میلیون پوشش فیبرنوری در دستور کار است.
روحانی نژاد تاکید کرد: در برنامه ریزی برای توسعه فیبرنوری کشور فرانسه 
را به عنوان الگو مطالعه و بررسی کردیم و مصوبات مان بر اساس تجربیات 
فرانسه است. آن ها پروژه فیبرنوری را ســال ۲۰۱۲ آغاز و پس از ۱۰ سال 
به اتمام رساندند. در کمترین حالت ســرعتی که آن ها فراهم کرده اند ۳۰ 
مگابیت بر ثانیه است و ما نیز چنین چیزی را دنبال می کنیم. تا پایان دولت 
سیزدهم، ۸۰ دردصد کاربران اینترنت در کشور، حداقل سرعت ۳۰ مگابیت 

بر ثانیه را در بستر فیبرنوری تجربه خواهند کرد.
معاون ســازمان تنظیم مقررات تاکید کرد: تا کنون ۴۰۰ میلیارد تومان 
از حساب صندوق توســعه فیبرنوری برای تحقق این پروژه برداشت شده 
است. مقدار ۴۰۰ میلیارد تومان نیز یکی از اپراتورها از محل تسهیم درآمد 
خود پرداخت کرده و با پرداختی دیگر اپراتورها اکنون یک همت به پروژه 
تزریق شده و تا پایان سال ۲ همت دیگر برای این پروژه ملی درنظر گرفته 
خواهد شد. وی در پایان یکی از چالش های مهم این پروژه را مطرح کرد و 
گفت: باید بدانیم به چه نحوی عمل کنیم که در نهایت انحصاری در حوزه 
فیبرنوری شکل نگیرد و مردم در لایه سرویس بتوانند از خدمات متنوع و 

با کیفیت برخوردار باشند.

راه اندازی 2 شعبه بانك هوشمند با قابليت شناسايی مشتريان
یک شرکت دانش بنیان ایرانی موفق به راه اندازی ۲ شعبه بانک هوشمند با 
قابلیت شناسایی مشتریان به صورت آزمایشی در یکی از بانک های عامل شد.

امیرحسین بهروز مدیر کارخانه هوشمندسازی و نوآوری »امیدینو« از موفقیت 
یک شرکت دانش بنیان فعال در این مجموعه در راه اندازی پایلوت ۲ »شعبه 
بانک هوشمند« خبر داد که با اســتفاده از فناوری های »پردازش تصویر« 

خدمات متنوعی را به بانک و مراجعان آن ارائه می دهد.
وی با بیان اینکه یک شرکت مستقر در این کارخانه در زمینه هوشمندسازی 
پردازش تصویر فعالیت می کند، یادآور شد: ما در مجموعه بانک سپه، نیازی را 
تشخیص دادیم مبنی بر اینکه سامانه هوشمندی در شعب بانکی نصب شود؛ 
سامانه ای که به جز کارهای معمول ثبت تردد و شمارشگرها، اقداماتی مانند 
شناسایی مشتریان، تشخیص میزان رضایت یا نارضایتی و شناسایی مشتریان 

وی آی پی را بلافاصله انجام دهد.
مدیر کارخانه هوشمندسازی و نوآوری امیدینو ادامه داد: از همین رو خدمات 
۱۲گانه ای را تعریف کردیم که در ۲ شعبه بانک سپه به صورت پایلوت در حال 

پیاده سازی است که دو شعبه کاملا هوشمند بانک سپه خواهند بود.
بهروز به تاکید معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری 
مبنی بر ضرورت وجود بازوی رسانه یی قوی در حوزه علمی و فناوری کشور 
اشاره کرد و اظهار داشت: در همین راستا یک هلدینگ رسانه ای در امیدینو 
مستقر شده که در ۳۲ استان کشــور فعالیت دارد و در واقع یک استودیوی 
دیجیتال است که آماده سازی شده و در اختیار تمام شرکت ها و مجموعه ها 

قرار گرفته است.
وی همچنین درمورد کارخانه هوشمندسازی و نوآوری »امیدینو گفت: در 
سال های اخیر حدود ۱۰ تا ۱۲ کارخانه نوآوری در کشور تاسیس شده است 
اما به وجود کارخانه ای که به شکل تخصصی در محوری خاص فعالیت کند، 
احساس نیاز می شد. در پاســخ به این نیاز بود که کارخانه هوشمندسازی و 
نوآوری امیدینو با محوریت معاونت علمی ریاست جمهوری و مجموعه بانک 

سپه طی تفاهم نامه ای که مردادماه سال پیش به امضا رسید، تشکیل شد.
مدیر کارخانه هوشمندسازی و نوآوری امیدینو با تاکید بر اینکه این کارخانه در 
حوزه هوشمندسازی فعالیت می کند و از دستاوردهای ستاد اقتصاد دیجیتال 
محسوب می شود، اظهار داشت: هدف از تشکیل کارخانه، استقرار نهادهای 
زیست  بوم مانند مراکز نوآوری، شتاب دهنده ها، استارتاپ ها، مهارت افزایی 
و توانمندسازی نخبگان حوزه هوشمندسازی است. در چند ماه اخیر در دنیا 
هوش مصنوعی تبدیل به یک مگاترند اصلی شده است و از سوی دیگر نیازهای 
فناورانه و اولویت داری در کشور وجود دارد که در کارخانه تلاش داریم با اتکا به 

شرکت های دانش بنیان داخلی، این نیازها را برطرف کنیم.
بهروز افزود: یک نکته دیگر هم این است که شرکت های دانش بنیان و نوآور 
فعال در کشور با اینکه محصولات بسیار شاخص و خوبی تولید می کنند، عملا 
خیلی اوقات نمی توانند در فضای رقابتی و بازار موجود مورد بهره برداری قرار 
بگیرند. در واقع سازمان های دولتی یا سایر مجموعه ها چندان به این شرکت ها 
مراجعه نمی کنند؛ بنابراین اولین و مهم  ترین کارکرد امیدینو را بازارسازی 
برای دانش بنیان ها تعریــف کرده ایم. وی به افتتاح امیدینــو در بهمن ماه 
سال گذشته اشاره و خاطرنشان : در مدت کوتاهی از راه اندازی این کارخانه 
نوآوری می گذرد، مجموعه های مختلفی مانند شــرکت های دانش بنیان و 
شتاب دهنده ها در امیدینو، مستقر شده و در حال فعالیت هستند. یکی از این 
مجموعه ها، یک شرکت دانش بنیان است که دو محصول دانش بنیان در حوزه 
انرژی تولید می کند و همچنین بحث هوشمندسازی معدن را به صورت ویژه 
با این شرکت پیگیری می کنیم. این فناور تصریح کرد: در همین راستا شرکت 
مشترکی را تاسیس کردیم و با ۲ هلدینگ بسیار بزرگ معدنی در حال مذاکره 
هستیم تا موضوع هوشمندسازی در حوزه معدن را پیش ببریم. این شرکت 
در حوزه آب و برق با ۲۱ استان کشور عقد قرارداد داشته و در واقع معدن حوزه 
جدیدی اســت که در امیدینو، زمینه فعالیت در آن فراهم شده است. بهروز 
یکی دیگر از مجموعه های مســتقر در این کارخانه را جامعه برنامه نویسان 
ایران اعلام و تصریح کرد: حدود ۶۴ فارغ التحصیل دانشگاه صنعتی شریف که 
در حوزه برنامه نویسی کار می کنند در کارخانه فعال هستند. در شرایطی که 
در سایر کشورها از جمله کشورهای همسایه، زمینه های کاری مختلفی برای 
برنامه نویسان وجود دارد، این موضوع که این افراد اقدام به مهاجرت نکنند و در 
کشور فعالیت داشته باشند، بسیار ارزشمند است. وی خاطرنشان کرد: یکی از 
اهداف ما هم استقرار چنین مجموعه ای در کارخانه بود که خوشبختانه در حال 
فعالیت است و شرکت های معتبری مانند دیجی کالا، علی بابا و اسنپ، ازکی و 
بیمه دات کام از این شرکت نیرو جذب می کنند. این شرکت که سرآمد حوزه 

برنامه نویسی است، هفت محصول دانش بنیان دارد.

اخبار

وزیر ارتباطــات و فناوری 
ارتباطات گفــت: در پروژه 
فیبر نوری، سرعت های ۸۰ 
برابری به مردم می دهیم و 
به زودی تمامی شهرهای 
بعضی از استان ها که اســامی آن ها اعلام می شود، 
از ســرعت های نزدیک به ۱۰۰۰ مگابیت بر ثانیه 
برخوردار می شــوند. عیســی زارع پور در حاشیه 
جلســه هیأت دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ 
به ســوالی درباره علت کاهش ســرعت اینترنت 
اظهار داشــت: برای این ادعا باید شــاهد و منطق 
داشته باشید. سرعت اینترنت هر ماه توسط مراجع 
اعلام می شــود. وی افزود: من بارهــا اعلام کردم 
تنها راه حل اساسی افزایش ســرعت اینترنت در 
کشور، نوسازی زیرســاخت های ارتباطی، به ویژه 
زیرساخت های ارتباطی ثابت است. وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات با بیــان اینکه پروژه فیبر نوری 
منازل و کسب و کارها در سراسر کشور به مرور اجرا 
می شــود، عنوان کرد: تاکنون این کار در ۹۰ شهر 
از ۲۰۰ شهر به پایان رسیده است که با مراجعه به 
نشانی iranfttx.ir شــهرهای تحت پوشش قابل 

مشاهده است.
زارع پور با تاکید بر اینکه سرعت ۸۰ برابری اینترنت 
در اختیار مردم قرار می دهیم، ادامه داد: به زودی 
تمامی شهرهای استان هایی که اسامی آن ها اعلام 
می شود، از سرعت های نزدیک به ۱۰۰۰ مگابیت 
بر ثانیه برخوردار می شــوند و اگر این اتفاق بیفتد، 

سرعت اینترنت همراه هم ارتقاء پیدا می کند.
وی افزود: حتی اگر نسل چهارم هم بخواهد حداکثر 
سرعت را در اختیار مشترکان قرار بدهد، باید با فیبر 
نوری باشد که این کار بزرگ زیرساختی، به زمان 
نیاز دارد و با پیگیری هفتگی به سرانجام نمی رسد.

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات تصریح کرد: 
کمیســیون مقررات رادیویی مخابرات، شــرکت 
اســتارلینگ را مکلف کرده که برای ارائه خدمات 
خود در خاک جمهوری اسلامی ایران الزامات ایران 
را بپذیرد و مجوز دریافت کند که این یک قدم رو به 
جلو برای ارائه خدمات اینترنت ماهواره ای در کشور 

محسوب می  شود. زارع پور بیان کرد: جلسه بعدی با 
این شرکت اسفند ماه برگزار می شود و این شرکت 
مکلف شده است تا سازوکار های اجرایی را فراهم 
کند. وی درباره حمایت از پیام رســان های ایرانی 
خاطرنشان کرد: یکی از موضوعاتی که به طور جدی 
دنبال می کنیم، حمایت از پیام رسان ها، شبکه های 
داخلی، پهنای باند و تأمین زیر ساخت هاست. حتی 
دولت در سال گذشته آیین نامه ای را تصویب کرد 
در راستای حمایت از کسب و کارهایی که روی پیام 
رســان های داخلی فعالیت دارند و روزانه به تعداد 
کاربران این شبکه ها افزوده می شود. وزیر ارتباطات 
همچنین با تأکید بر ضــرورت ارائه کامل خدمات 
»سلامت هوشمند« از طریق پنجره ملی خدمات 
دولت هوشمند گفت: باید شرایطی ایجاد کرد که 
برای مردم جز موضوع بیماری، چالش های دیگری 
در مراکز اداری بیمارســتان ها و خدمات درمانی و 
بیمه ای ایجاد نشود و حلاوت اســتفاده از فناوری 
در دریافــت کامل خدمات این بخــش به مردم را 
شاهد باشــیم. چهارمین جلســه کمیته نظارتی 
اجرای بند ج تبصره ۷ قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ 
که به هوشمندســازی خدمات دولت و راه اندازی 
پنجره ملی خدمات دولت هوشمند اختصاص دارد 
با حضور عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، میثم لطیفی، معــاون رئیس جمهوری 
و رییــس ســازمان اداری و اســتخدامی، ســید 
مهدی نیازی، معاون ســازمان برنامــه و بودجه و 
معاونــان وزارت بهداشــت و درمــان و آموزش 
 پزشــکی و بیمه مرکــزی و ســازمانهای بیمه گر 

درمانی  برگزار شد.
در این جلســه وضعیت انجام الزامات قانون برنامه 
ششم توسعه، قانون بودجه سال ۱۴۰۲، مصوبات 
شــورای اجرایی فناوری اطلاعات و تکالیف آیین 
نامه مذکور در حوزه درمان و سلامت مورد بررسی 
قرار گرفت. در ابتدا گــزارش نظارتی حوزه کلان 
طرح سلامت الکترونیکی و وضعیت ارایه خدمات 
هوشــمند حوزه درمان و سلامت ارایه شد و ضمن 
بررسی دســتاوردهای نظام ســلامت الکترونیک 
در ســالهای اخیر مقرر شــد اقدامــات باقیمانده 
دستگاه های این بخش در محورهای ۲۳ گانه تعیین 
شده در جریان این جلســه در فرصت های تعیین 

شده برای هر بند به انجام برسد.

در ایــن جلســه موضوعاتی مانند وضعیــت ارایه 
خدمات برخــط این حوزه از طریــق پنجره واحد 
خدمات هوشمند و پنجره دســتگاه ها همچنین 
بهبود درصدهای پیشــرفت پروژه های ســلامت 
الکترونیک بررسی و مقرر شد مواردی مانند تکمیل 
سامانه برخط خدمات بیمه های تکمیلی و تجاری 
بیمه شــدگان و حذف کاغذ و مراجعــات به بیمه 
های تکمیلی، تدوین آیین نامه نظام تنظیم گری-

کاروری و شکل گیری اپراتورهای هوشمند در این 
بخش، تکمیل ســامانه ها و خدمات الکترونیکی 
ســازمان ها و تجمیع خدمات کلیه ســامانه های 
دســتگاه های خدمت دهنده این بخــش در قالب 
پنجره واحد به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 

در فرصت های تعیین شده به ثمر برسد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در این جلســه 
تأکید کرد: وقتی هدف همه ما افزایش رضایت مندی 
مردم باشــد راهی جز ارائه خدمــات الکترونیکی 
فناورانه پایه به ویژه در حوزه ســلامت، بهداشت و 

درمان نداریم.
وی افزود: بنابراین همه دستگاه های متولی بهداشت 
و درمــان و ارائه کنندگان خدمــات بیمه ای باید 
دست به دست هم دهند تا با ارائه خدمات سلامت 
هوشمند، شــرایطی ایجاد کرد که برای مردم جز 
موضوع بیماری، چالش های دیگری در مراکز اداری 
بیمارســتان ها و خدمات درمانی و بیمه ای ایجاد 
نشود و حلاوت استفاده از فناوری در دریافت کامل 

خدمات این بخش به مردم را شاهد باشیم. زارع پور 
ادامه داد: از سوی دیگر بر اساس تکالیف قانونی تا 
پایان آبان ماه همه دســتگاه های دولتی از جمله 
مراکز بهداشــت و درمان باید تمام خدمات خود را 

به صورت الکترونیکی ارائه دهند.
وی افزود: بنابر همین تکلیــف قانونی در این برهه 
زمانی عــدم اتصال به پنجره ملــی خدمات دولت 
هوشــمند دیگر قابل پذیرش نیســت و بر همین 
اســاس باید روند اتصال به پنجــره ملی خدمات 
دولت هوشــمند و ارائه خدمات برخط دانشگاه ها، 
بیمارســتان ها و مراکز بهداشــتی و ارایه خدمات 
هوشمند حوزه بیمه، سلامت و درمان کشور تسریع 

شود.
طبق اعلام وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات، 
میثم لطیفــی، معاون رئیس جمهــوری و رییس 
سازمان اداری و استخدامی کشــور نیز با اشاره به 
اینکه دستگاه ها مکلف هستند که اتصال و ارایه تمام 
خدمات خود از طریق پنجــره ملی خدمات دولت 
هوشمند را به سرانجام برســانند، گفت: دستگاه 
هایی که در قسمت هایی با چالش مواجه بوده اند 
در اولین فرصت باید نســبت به رفع این ایرادات و 
ارایه خدمات هوشمند به مردم اهتمام لازم را داشته 
باشــند. وی بر ضرورت بازنگری برخی فرایندهای 
اداری بــرای ارایه هرچه بهتر خدمات »ســلامت 
 هوشمند« در پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 

تاکید کرد.

با اجرای فيبر نوری؛

سرعت اینترنت ۸۰ برابر می شود
آغاز ارائه فعاليت اينترنت ماهواره ای با پذيرش قوانين ايران
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رئیس مرکز مدیریــت طرح های کلان و پیشــران 
معاونت علمی گفت: ۵۰۰ میلیون یورو برای پروژه های 
پیشران در نظر گرفته شده که بخشی از آن در اختیار 

قرار داده شده و بخشی از آن در حال اقدام است.
به گزارش وزارت علوم، میثم فرج الهی، رئیس مرکز 
مدیریت طرح های کلان و پیشــران معاونت علمی، 
فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری از 
ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران بازدید 

کرد.
میثم فرج الهــی، رئیس مرکز مدیریــت طرح های 
کلان و پیشــران معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، در این نشست با بیان 
این که سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران یکی 
از پر سابقه ترین سازمان ها و نهادهای علم و فناوری در 
کشور است، گفت: چند مسیر برای همکاری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
با سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران وجود 
دارد که یکی از مهم ترین آن ها می تواند همکاری در 

پروژه های پیشران باشد.
وی با بیان این که ۵۰۰ میلیون یورو برای پروژه های 
پیشران در نظر گرفته شده است گفت: بخشی از آن در 
اختیار قرار داده شده و بخشی از آن در حال اقدام است 
که با اجازه مقام معظم رهبــری هزینه کردن آن در 
اختیار معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری باشد.
رئیس مرکز مدیریــت طرح های کلان و پیشــران 
معاونــت علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری بیان کرد: ۴.۵ میلیارد یورو برای 
موضوعات علــم و فناوری اختصــاص یافته که نیم 
 میلیارد یورو از آن در اختیار معاونت علمی و فناوری 

قرار گرفته است.
وی خاطر نشــان کرد: باید توجه داشت که این مبلغ 
تملکی است و باید متعلق به دولت باشد و نمی توان 
آن را به صورت گرنت خرج کرد. در نهایت باید متعلق 
به حاکمیت یا نهادهای دولتی یــا نهادهای نظامی 
حاکمیتی باشد. البته ۵۰ میلیون یورو از آن به جهاد 
دانشــگاهی اختصاص دارد و در بودجه نیز ذکر شده 

است.

طرح آب  شــیرین کن به صورت کامل به 
جهاد دانشگاهی واگذار شد

فرج الهی با بیان این که طرح آب  شیرین کن به صورت 
کامل به جهاد دانشــگاهی واگذار شده است، گفت: 
این در متن بودجه نیــز وجود دارد کــه مرکز ملی 
آب شــیرین کن داخلی باید با این پول توسط جهاد 
دانشگاهی انجام شود. ســازمان پژوهش های علمی 
و صنعتی ایران می تواند همــکاری خوبی در زمینه 

فیلترها با جهاد دانشگاهی داشته باشد.

تصویب ۲۴ کلان پروژه با همکاری سازمان 
برنامه و بودجه

وی با اشاره به تصویب ۲۴ کلان پروژه توسط معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری با همکاری سازمان 
برنامه و بودجه؛ گفت: این پروژه ها تملکی اســت و 
باید یک طرف بهره بردار حاکمیتی داشــته باشد. به 
همین دلیل جلسات متعددی را به حضور بهره بردارها 
از جمله جهاد کشــاورزی و وزارت صمــت و وزارت 
نیرو در سازمان برنامه داشــتیم و در مورد آن توافق 
کردیم. سازمان برنامه پذیرفته که این موضوع اولویت 
کشور اســت و آن نهاد نیز پذیرفته که این موضوع از 
اولویت های او هست و حاضر است که این پول در آن 
بخش هزینه شــود. رئیس مرکز مدیریت طرح های 
کلان و پیشــران معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری خاطر نشان کرد: این 
۴۵۰ میلیون یورو که بایــد در اختیار معاونت علمی 
و فناوری قرار بگیرد، پول دولت است و ما فقط از آن 

برای این مشکلات استفاده می کنیم.
وی اظهار کــرد: پروژه هایی مانند پالایشــگاه های 
گیاهان دارویی، هماتیت مگنتی، فرآورده های معدنی 
و ... جزو پروژه های پیشــران هســتند. به دنبال آن 
هستیم که به تدریج فراخوان این پروژه ها اعلام شود 

و شرکت ها به آن ها بپیوندند و پروژه ها انجام شود.
فرج الهی با اشاره به ظرفیت های سازمان پژوهش های 
علمی و صنعتــی ایــران، تصریح کرد: بــا توجه به 
توانمندی هایی که در ســازمان پژوهش های علمی 
و صنعتی وجود دارد، این ســازمان می تواند یکی از 
گزینه های مطرح برای سرکنسرسیومی برخی از این 

پروژه های پیشران باشد.
وی توضیح داد: برای بیشتر این پروژه ها بیش از ۲۰ 
تا ۳۰ میلیون دلار هزینه پیش بینی شــده اســت و 
پروژه های چندجانبه و چند فناورانه هستند. اعتقاد 
ما این اســت که برای انجام آن باید کنسرسیومی از 
شرکت ها تشکیل شود و یک شرکت به تنهایی قادر به 
انجام آن نیست. یکی از مسائل بسیار مهمی که وجود 
دارد، موضوع سرکنسرسیوم و سازمان رهبری کننده 
این کنسرسیوم ها است. به نظر من جهاد دانشگاهی و 
سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران می توانند 
در برخی از این پروژه ها، لیدر، متولی و سرکنسرسیوم 

باشند.
رئیس مرکز مدیریــت طرح های کلان و پیشــران 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری یکی دیگر از مسیرهای همکاری معاونت 
علمی و ســازمان پژوهش های علمــی وصنعتی را 
»طرح های کلان ملی« عنوان کرد و گفت: متولی این 

طرح ها مرکز مدیریت طرح های کلان و پیشران است 
و با پول های معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
انجام می شــود. بنابراین نیازی به پول های تملکی 

پروژه های پیشران ندارد.

امکان مشارکت مالی با سازمان پژوهش ها 
در طرح های کلان

وی افزود: در حال حاضر منابــع مالی برای برخی از 
آن ها موجود است و می توانیم چند طرح کلان ملی 
را تعریف کنیم. معاونت علمی و فناوری می تواند در 
برخی از پروژه ها از نظر مالی با سازمان پژوهش های 
علمی و صنعتی ایران مشارکت کند. وی خاطر نشان 
کرد: ترجیح ما بر این است که پولی که معاونت علمی 
و فناوری در این بخش هزینه می کند، ســهمش به 
شــرکت های دانش بنیانی تعلق بگیرد که قرار است 

همکار سازمان پژوهش های علمی و صنعتی شوند.
فرج الهی به ظرفیت همکاری معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری با ســازمان پژوهش های علمی 
صنعتی ایران در جشنواره خوارزمی اشاره کرد و گفت: 
حداقل همکاری این است که ما از برندگان این جایزه 
حمایت کنیم. در صورت نیاز به توسعه ، تجاری سازی، 
امکانات، صادرات و... ما می توانیــم از آن ها حمایت 
کنیم. وی همچنیــن مطرح کرد که در جشــنواره 
خوارزمی می توان از افرادی که می توانند بدون هزینه 

و زمان، مشکلی از کشور را حل کنند نیز تقدیر شود.
رئیس مرکز مدیریت طرح های کلان و پیشران معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
در مورد اسناد توســعه فناوری ها در معاونت علمی 
و فناوری توضیح داد: ســندهای توسعه فناوری در 
موضوعاتی مانند کوانتوم، هیدروژن، هوش مصنوعی 
و... در معاونت علمی و فناوری وجود دارد و می توانیم 
در نوشتن راهبردهای این اســناد و مسیری که باید 
طی شود با سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران 

همکاری داشته باشیم.
وی خاطر نشــان کرد: ما همه توانمــان را خواهیم 
گذاشــت که در پروژه هایی که نیاز کشور هستند و 
در سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران انجام 
می گیرد، با حمایت از شرکت های دانش بنیان فعال 
در آن حوزه کمک کنیم تا پروژه ها تسریع شوند و به 

نتیجه برسند.
حســن زمانیان، معاون وزیر علوم و رئیس سازمان 
پژوهش های علمی و صنعتی ایران در این نشست با 
بیان اینکه پژوهشکده های سازمان پژوهش های علمی 
و صنعتی ایران محصول محور هستند و باید در جهت 
حل مشکلات کشور فعالیت کنند، گفت: بسیاری از 

پژوهشکده های این سازمان به صورت بین رشته ای 
فعالیت می کنند.

راه اندازی دو پژوهشکده جدید در سازمان 
پژوهش ها

وی به راه اندازی دو پژوهشکده جدید شیمی دارویی 
و پژوهشکده اکتشاف و فراوری فلزات استراتژیک در 
این سازمان اشاره کرد و گفت: کار پژوهشکده شیمی 
دارویی ساخت داروهای خاص است و در زمینه ساخت 
داروهای بیماران مبتلا به سرطان، بیماری های خاص 
و همچنین داروی بیماران پروانه ای فعالیت می کند. 
معاون وزیر علوم خاطر نشــان کرد: یکــی از اولین 
فعالیت های پژوهشکده شیمی دارویی ساخت داروی 

هپارین است.
وی در مورد راه اندازی پژوهشکده اکتشاف و فراوری 
فلزات اســتراتژیک توضیح داد: بســیاری از عناصر 
استراتژیک را در کشــور خام فروشی می کنیم؛ چرا 
که دانش فنی استحصال آن ها در کشور وجود ندارد. 
به همین دلیل این پژوهشکده راه اندازی شده که به 

دانش فنی استحصال این عناصر دست پیدا کنیم.
زمانیان با اشاره به خام فروشــی عناصر استراتژیک 
در کشــور گفت: عناصری مانند گالیوم، جرمنیوم و 
ایندیوم در صنعت الکترونیک استفاده بسیار زیادی 
دارن. این عناصر به صورت ناخالصی در شبکه سایر 
کانی ها وجود دارند و برای استفاده باید خالص سازی 
شــوند. ما این عناصر را به صورت خام می فروشیم و 
کشورهای خارجی بعد از اســتحصال آن ها را با ده ها 
برابر قیمت می فروشند. وی با بیان این که به تازگی دو 
مرکز تحقیقاتی جدید در سازمان پژوهش های علمی و 
صنعتی ایران راه اندازی شده است، گفت: یکی از آن ها 
مرکز تحقیقات گرافن است. گرافن به خاطر داشتن 
ویژگی های خاص حدود ۸۰ کاربرد دارد. شاید صدها 
مقاله در مورد گرافن توسط پژوهشگران کشور منتشر 
شده باشد ولی تا به حال بر روی کاربردهای گرافن در 
کشور کاری انجام نشده اســت. به همین دلیل ما در 
سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران شروع به 

کار در این زمینه کردیم.

راه اندازی مرکز تحقیقات ســوخت پاک 
هیدروژن

زمانیان در مورد راه اندازی مرکز تحقیقات ســوخت 
پاک هیدروژن در این سازمان گفت: کشورهای زیادی 
در دنیا بر روی سوخت پاک هیدروژن سرمایه گذاری 
کرده اند و کشور ما به دلیل داشتن منابع هیدروکربنی 
فراوان در این زمینه مزیت دارد. به همین دلیل سازمان 
پژوهش های علمی و صنعتی ایران در این زمینه نیز 

شروع به فعالیت کرده است.

۵۰۰ میلیون یورو برای پروژه های پیشران 


